




3 اقتصادی

سهمی از تولید که هیچ وقت پرداخت نشد

تعیین سهم ۳۰ درصدی برای بخش تولید از طرح هدفمندسازی یارانه ها شاید در همان 
ابتدای امر بارقه های امید را در دل تولیدکنندگان زنده کرد اما به مرور زمان و پس از 
عملیاتی نشدن نشان داد که همانند بسیاری دیگر از تصمیمات مسئولان وعده و وعیدی 
بیش نبوده است و انباشت بدهی ها در این بخش آنچنان سر به فلک کشیده که امروزه 

دیگر دولت توانی برای پرداخت ریالی از آن ندارد.
قانون هدفمندکردن یارانه ها در زمستان ۱۳۸۷ به صورت لایحه از سوی دولت نهم 
جمهوری اسلامی ایران ارائه شد و پس از مدت ها کش و قوس، با اعمال تغییراتی به 
تصویب مجلس شورای اسلامی رسید. این لایحه قسمتی از طرح تحول اقتصادی بود که 
در آذر ۱۳۸۸، با بالاگرفتن اختلاف بین مجلس و دولت در خصوص نحوه در اختیار گرفتن 
درآمد ناشی از آزادسازی قیمت ها، این ماده به شورای نگهبان ارسال شد و با بررسی آن 
توسط این شورا، منابع مالی بوجود آمده در پی حذف یارانه های اجناس، باید در اختیار 
دولت قرار می گرفت. مطابق این قانون ۱۶ قلم کالا و خدمات مشمول حذف یارانه و عرضه 
به قیمت بین المللی می شدند. در مدت پنج سال یارانه کالاهایی چون بنزین، گازوئیل، گاز، 
نفت، برق، آب، گندم، شکر، برنج، روغن و شیر حذف شده و آن ها با قیمت بازارهای منطقه 
خلیج فارس عرضه می شدند که دولت می توانست ۲۰ هزار میلیارد تومان از بابت افزایش 
قیمت، درآمد داشته و در این بین نیمی از این درآمد را برای مقابله با تورم به صورت نقدی 
بین مردم توزیع کند. علاوه بر این ۳۰ درصد از این در آمدها به تولیدکنندگان و ۲۰ درصد 

به دولت به منظور جبران خسارات ناشی از افزایش حامل های سوخت تعلق می گرفت.
طبق لایحه بودجه سال ۱۳۹۳ ارائه شده از طرف دولت یازدهم ایران به مجلس شورای 
اسلامی، دولت تصمیم به اجرای مرحله دوم طرح هدفمندی یارانه ها از ابتدای سال ۱۳۹۳ 
را داشت. اما این موضوع با مخالفت نمایندگان مجلس روبرو شد و با رای گیری انجام شده 
در مجلس شورای اسلامی، دولت موظف به اجرای این مرحله از ابتدای تیر ۱۳۹۲ شد. 
نمایندگان مجلس، علت مخالفت با این لایحه را لزوم افزایش دو برابری قیمت حامل های 
انرژی )بنزین، گازوئیل و گاز طبیعی( از زمان شروع اجرای این مرحله عنوان کردند که 
موجب ایجاد شوک قیمتی در بازار در ابتدای سال ۱۳۹۳ می شد، از این رو لازم بود این 
افزایش قیمت ها با گذشت مدتی از شروع سال جدید آغاز شود که این تغییر برنامه با 
اعتراض دولت وقت ایران روبرو شد که درآمد ۶۳۲ هزار میلیارد ریالی که از اجرای این 
مرحله پیش بینی کرده بود و باید آن را به بخش تولید و بهداشت کشور اختصاص می داد 

را غیرقابل تحقق می دانست.
در اجرای قانون هدفمند کردن یارانه ها مصوب ۱۳۸۸.۱۰.۲۳ و اصلاح بعدی آن دولت 
مکلف به اصلاح قیمت حامل های انرژی از جمله بنزین، نفت، نفت گاز، نفت کوره، نفت 
سفید و گاز مایع و سایر مشتقات با احتساب "هزینه های مرتب بند »الف« ماده یک" 
تعیین قیمت فروش داخلی گاز پس از کسر هزینه های انتقال، مالیات و عوارض بند " 
»ب« ماده یک" تعیین قیمت فروش داخلی برق براساس مجموع هزینه های تبدیل انرژی، 
انتقال و توزیع و هزینه سوخت ... "بند »ج« ماده یک" تعیین قیمت آب با در نظر گرفتن 

هزینه های تأمین، انتقال و توزیع )تبصره ۱ ماده ۳( شد.
از سوی دیگر، دولت مجاز به پرداخت حداکثر تا پنجاه درصد ۵۰ درصد خالص وجوه 
حاصل از اجرای قانون برای یارانه نقدی و غیرنقدی به خانوارها و..."ماده ۷" و نیز مکلف 
به پرداخت ۳۰ درصد خالص وجوه حاصل از اجرای قانون برای یارانه تولید و... "ماده ۸" 
شد، همچنین دولت مجاز به استفاده ۲۰ درصد خالص وجوه حاصل از اجرای این قانون 
برای اعتبارات هزینه ای و تملک دارایی های سرمایه ای شده است و شرکت ملی پالایش و 
پخش فرآورده های نفتی، توانیر، شرکت گاز و آبفا، چهار کانون اصلی تامین کننده یارانه 

ها محسوب می شوند.
تامین و پرداخت سهم تولید و پروژه های عمرانی به عنوان یکی از مولفه های اساسی در 
ساز و کار هدفمندی یارانه ها لحاظ شد اما علی رغم اهمیت بسیار برجسته این امر در طول 
سالیان گذشته، عمده منابع صرف پرداخت یارانه نقدی شده و سهم ۳۰ درصدی تولید و 
سهم ۲۰ درصدی پروژه های عمرانی به نحو شایسته ای پرداخت نشد که از این نارسایی 

و نقصان به عنوان یکی از چالش های اساسی در موضوع هدفمندی یارانه ها یاد می شود.
به طور حتم در صورت تحقق این امر، قطعا شاهد توسعه عمران و آبادانی هر چه بیشتری 
در کشور بودیم و یقینا این حجم انبوه از بیکاری جوانان در شرایط موجود، ظهور و بروز 
پیدا نمی کرد، زیرا اختصاص ۳۰ درصد از منابع یارانه ها به مراکز تولیدی، دستاوردهای 
بسیاری در پی داشت که یکی از اصلی ترین آنها به اشتغالزایی هر چه بیشتر معطوف می 
شد. عدم پرداخت سهم تولید از هدفمندی یارانه ها یکی از مسائلی بوده که به طور مستمر 
از زمان آغاز طرح هدفمندی توسط تولیدکنندگان مورد نقد واقع شده است. آن ها با 
تاکید بر اینکه قرار بود ۳۰ درصد سهم هدفمند کردن یارانه ها به تولیدکنندگان اختصاص 
یابد، اما این مسئله عملیاتی نشد و ریالی از سهم تولید از هدفمندی یارانه پرداخت نشده 
است حتی خواستار تهاتر این سهم با دیون تولیدکنندگان به بانک ها شدند تا شاهد بهبود 

وضعیت واحدهای تولیدی باشند.
قائم مقام وزیر صنعت، معدن و تجارت در گفت وگو با ایسنا و در ارتباط با سرنوشت 
تخصیص سهم ۳۰ درصدی تولید از هدفمندی یارانه ها می گوید که در سال جاری رییس 
جمهوری و رییس مجلس شورای اسلامی تاکید ویژه ای بر تحقق پرداخت سهم تولید از 
هدفمندی یارانه ها دارند و این مسئله در لایحه بودجه سال ۱۳۹۷ دیده شده و قرار است 
که رقم ۱۸ هزار میلیارد تومانی از محل منابع حاصل از صرفه جویی و هدفمندی یارانه 
ها به تولید و اشتغال اختصاص یابد. علاوه بر این باید بدانیم که مقوله تولید و اشتغال به 

صورت محسوس و جدی در لایحه بودجه سال ۱۳۹۷ مدنظر قرار گرفته اند.
حال باید منتظر ماند و دید آیا سرنوشت تخصیص اعتبار  ۱۸ هزار میلیارد تومانی از محل 
منابع حاصل از صرفه جویی و هدفمندی یارانه ها به تولید و اشتغال محقق خواهد شد یا 
به سرنوشت سهم ۳۰ درصدی تولید از هدفمندی یارانه ها طی چند ساله سپری شده از 
آغاز این طرح دچار می شود؟ سوال مطرح شده دیگر از دولت و مجلس شورای اسلامی 
این است که هیچ بنایی برای پرداخت اعتبار مذکور در خصوص سهم ۳۰ درصدی تولید 
از هدفمندی یارانه ها که از سال ۱۳۸۹ اجرایی شده وجود نخواهد داشت و پرداخت این 

بدهی انباشته به دست فراموشی سپرده می شود؟

چهارشنبه -بیست ودوم آذر ماه 1396-    سال بیستم -   شماره 4445

وزیر نفت با بیان اینکه کمبود منابع یکی از مشکلات موجود برای امضای قراردادهای 
نفتی است، گفت: برای خرید باید مناقصه برگزار شود و نمی توان از طریق ترک 

تشریفات کالا را از شرکت خاصی تهیه کرد. 
بیژن زنگنه دیروزدر جلسه علنی مجلس شورای اسلامی در پاسخ به سوال مشترک 
سه نماینده )جواد کریمی قدوسی، هادی قوامی و حسینعلی شهریاری، نمایندگان 
مجلس، اسفراین و زاهدان( درباره علت خرید لوله های بدون درز برای شرکت های 
نفت از خارج از کشور، بیان داشت: این بحث، درباره لوله های عادی نیست، بلکه 
مربوط به لوله های بدون درز است که با فشار بسیار بالا در درون چاه و برای انتقال 

نفت از چاه تا واحد بهره برداری مورد استفاده قرار می گیرد.
وزیر نفت افزود: ما در سال های اخیر به جز در مورد غرب کارون و پارس جنوبی، 
تقریبا در سایر سرمایه گذاری های دیگر در بخش بالادستی و پالایش، نزدیک به 

توقف هستیم.
زنگنه با بیان این که در واقع کمبود منابع یکی از مشکلات ما برای امضای 
قراردادهای نفتی است، گفت: حتی اجرای یک قرارداد ۲۵۰ میلیون دلاری که به 

امضا رسیده، به دلیل کمبود منابع و مشکلات دیگر متوقف شده است.
وی با بیان اینکه به ساخت داخل، اعتقاد دارم، اضافه کرد: برای ساخت لوله های 
سی.آر.ای که لوله های بسیار پیچیده است که در اوایل امسال یک قرارداد ۵۶۳ 
میلیون یورویی با یک شرکت اروپایی و یک شرکت ایرانی برای داخلی سازی آن 

امضا کردیم.
وزیر نفت یادآور شد: این بزرگترین قرارداد تولید داخل است که پس از ساخت 

توربین کمپرسور نفت، به امضا رسیده است.
زنگنه اضافه کرد: برای تامین لوله های پیچیده سی.آر.ای به ویژه تحریم دچار 

مشکلاتی بودیم.
وی با بیان این که لوله سازی اسفراین دچار مشکلاتی است، افزود: این کارخانه در 

حال واگذاری است و نمی تواند سرمایه گذاری کند.
وزیر نفت به مشکلات مالی اشاره کرد و ادامه داد: گفته شد که در سال ۸۹ کارخانه 

لوله سازی اسفراین 4۸ هزار تن قرارداد با نفت امضا کرده بود.
زنگنه اضافه کرد: در سال های ۹۰ و ۹۱ در مجموع به میزان 4۰ میلیارد دلار در 
نفت سرمایه گذاری شد، اما میزان سرمایه گذاری امسال تاکنون ۱.۵ میلیارد دلار 

هم نرسیده است.
وزیر نفت با بیان این که ما بی پول شده ایم، یادآور شد: حتی اگر سفارش ساخت 

هم بدهیم، نمی توانیم پول آن را بدهیم.

زنگنه یادآور شد: چندی پیش مناقصه ای برای ساخت لوله های بدون درز برگزار 
شد که شرکت لوله سازی اسفراین به دلیل نداشتن شرایط، کنار گذاشته شده و 
شرکت دیگری برنده شد، اما با وجود این که این طرح ۲۰۰ میلیون دلار ارزش داشت 

به دلیل نداشتن پول نتوانستیم عملیاتی کنیم.
وزیر نفت با تاکید بر این که برای خرید و سفارش باید مناقصه برگزار شود، گفت: 
خود مجلس تصویب کرده است که برای خرید باید مناقصه برگزار شود و نمی توان از 

طریق ترک تشریفات کالا را تهیه کرد.
زنگنه خاطر نشان کرد: حتی اگر یک شرکت توانمند ایرانی قادر به تولید کالایی 

باشد، ما نمی توانیم بدون مناقصه از آن کالا خریداری کنیم.
وی با بیان این که ۱۰ گروه کالایی را برای داخلی سازی تعیین کرده ایم که 

تاکنون برای بسیاری از آنها قرارداد امضا شده است، گفت: لوله های سی.آر.ای، ساخت 
کمپرسور و توربین از جمله کالاهایی هستند که بومی سازی می شود.

وزیر نفت با خاطر نشان کردن این که شرکت لوله سازی اسفراین نیز تقاضاهایی 
دارد که منطقی است، گفت: به عنوان نمونه این شرکت اعلام کرده است که لوله های 

آسیب دیده را برای تعمیر به آنها بدهیم که ما از آن استقبال می کنیم.
زنگنه ادامه داد: همچنین درخواست کرده است که در مقابل مطالباتش، لوله های 

فرسوده را تحویل بگیرد که دستور آن را نیز صادر کرده ام.
وزیر نفت با بیان اینکه سابقه من نشان داده که تا چه میزان به دنبال ساخت داخل 
بوده ام، افزود: من همه گونه کمک می توانم به لوله سازی اسفراین ارایه دهم اما برای 

خرید محدودیت داریم و باید مناقصه برگزار شود.

وزیر نفت:

برای خرید کالا در قراردادهای نفتی باید مناقصه برگزار شود 

آگهی مزایده اموال غیر منقول نوبت اول
به موجب اجراییه صادره از شعبه ۱۰ شورای حل اختلاف شهرستان قم که در 
شعبه ۱۱ - اجرای احکام مدنی قم به شماره ۲/۹۶ج/۵۶۹ ثبت گردیده له آقای 
حمید آهنگران علیه آقای علی اسدی محکوم علیه محکوم است به پرداخت مبلغ 
/4۸۱/۰۷۹/۰۵۲ ریال در حق محکوم له و مبلغ /۲4/۰۵۳/۹۵۲ ریال به عنوان نیم 
عشر دولتی در حق صندق دولت ، شخص ثالث آقای مجید میرزائی در قبال بدهی 
محکوم علیه ملک معرفی کرده که کارشناس به شرح ذیل ارزیابی کرده است .لازم 
به ذکر است حسب مواد ۵۱ و ۱۳۱ قانون اجرای احکام مدنی مقدار 4۳/4۶۹ سهم 

مشاع از ۲4۰ سهم ملک تعرفه شده در قبال محکوم به ، بفروش خواهد رسید.
احتراما پیرو نامه شماره ۲/۹۶ج/۵۶۹ مورخ ۹۶/۶/۱ در خصوص ارزیابی پلاک 
ثبتی ۳۲۹ فرعی از ۲۷۰ اصلی مفروز و مجزی شده از ۸۳ فرعی از اصلی مذکور 
قطعه یک به آدرس شهرک قدس خیابان پاسداران نبش کوچه ۷ بازدید به عمل 

آمد که نتیجه را به شرح ذیل اعلام می دارم :
مشخصات ثبتی ملک:

ملک فوق طبق سند مشاهده شده به صورت تک برگ ششدانگ به شماره سریال 
اصلی 44۲۷۶۹ الف ۹۵ مثبوت در دفتر املاک در تاریخ ۹۶/۲/۱4 می باشد.

ارزیابی انجام شده :
ارزیابی انجام شده برای یک واحد ۹4/۸۶ مترمربع واقع در همکف به انضمام ۱/۷۷ 
مترمربع انباری   و به انضمام ۱۲/۰۲ مترمربع پارکینگ می باشد که از نظر اینجانب 
برای هر مترمربع از عرصه و اعیان آپارتمان فوق مبلغ ۲۸/۰۰۰/۰۰۰ ریال ارزیابی و 
برای کل ۹4/۸۶ مترمربع آن به انضمام انباری آپارتمان و پارکینگ آپارتمان مبلغ 
کل ۲/۶۵۶/۰۸۰/۰۰۰ » دو میلیارد و ششصد و پنجاه و شش میلیون و هشتاد هزار 

ریال « ارزیابی و اعلام می گردد.
4- پس از بازدید ظاهرا مستاجر در خانه می باشد.

۵- شماره ۳۲۹ فرعی از ۲۷۰ اصلی مفروز مجزی شده از ۸۳ فرعی از اصلی مذکور 
قطعه یک تفکیکی و کل آن به فروش می رسد.

و مقرر گردیده موارد فوق الذکر در تاریخ ۱۳۹۶/۱۰/۱۶ ساعت ۰۸/۰۰ الی ۰۸/۳۰ 
صبح به آدرس قم ،خیابان ساحلی ،جنب زندان ساحلی دادگاه های حقوقی واحد 
اجرای احکام مدنی اتاق مزایده از طریق مزایده حضوری به فروش برسد.لذا افرادی 
که قصد بازدید از مورد مزایده را دارند می توانند در مدت پنج روز مانده به مزایده 
با هماهنگی این اجرا از مورد مزایده بازدید و در صورت تمایل در جلسه مزایده 
شرکت نمایند قیمت پایه از مبلغ کارشناسی شروع و به کسانی که بالاترین مبلغ 
را پیشنهاد دهند واگذار می گردد. برنده مزایده باید ده درصد از مبلغ پیشنهادی را 
فی المجلس نقدا و مابقی آن ظرف مدت یکماه از تاریخ مزایده بپردازد این آگهی 
یک نوبت در یکی ار روزنامه های محلی درج می گردد جهت اطلاعات بیشتر به 

واحد مراجعه نمائید.
دادورز اجرای احکام دادگستری شهرستان قم- رضا زارعی

مفقودی
برگ کمپانی و برگ سبز سواری هاچ بک 
مدل 1396 رنگ سفید روغنی به شماره 

موتور 484QT60000477A  و شماره شاسی 
NAAD391Z2HY685211 و به شماره پلاک 72 د 
437 ایران 10 به نام محمدطاها مصباحی نیا مفقود 

گردیده و از درجه اعتبار ساقط گردیده است.

قائم مقام وزیر صنعت، معدن و تجارت با بیان اینکه 4۰ 
درصد اقتصاد کشور حاصل این بخش است، گفت: صنعت 
کشور در همچنان پیشرفت می کند و تلاش های زیادی در 

سال های اخیر انجام شده است. 
تولید  ملی  رضا رحمانی  شامگاه دوشنبه در جشنواره 
کنندگان و مدیران جوان که در مرکز همایش های صدا و 
سیما با حضور نعمت زاده وزیر سابق صنعت،معدن،تجارت، 
و  ایران  اتمی  انرژی  سازمان  صالحی«رئیس  اکبر  »علی 
های  همایش  مرکز  محل  در  کشور  مدیران  از  جمعی 
،افزود:مدیران جوان در این  صدا و سیما برگزار شده بود 
جشنواره درد دلهای خود را از حوزه صنعت بازگو کردند 
اما در دولت یازدهم و ادامه آن در دولت دوزادهم وزارت 
صنعت گامهای خوبی را برداشته و بر می دارد. وی گفت: از 
۲۵۰مورد سرمایه گذاری خارجی حدود ۱۱۰ طرح افتتاح 
و بقیه بین ۱۰تا بیش از ۹۰درصد پیشرفت فیزیکی دارند. 
وی اضافه کرد: عمده این سرمایه گذاری های خارجی از 
سوی کشورهای کره ای،چینی و یا اروپایی است. رحمانی 
بیان داشت: انتقادهایی که به حوزه صنعت از سوی مدیران 
جوان این بخش می شود شاید حاصل اطلاع رسانی محدود 

وزارت صنعت ،معدن و تجارت است. قائم مقام وزیر صنعت 
در خصوص اخذ مالیات از صنعتگران که یکی از مدیران به 
آن اشاره کرد مبنی بر اینکه باید برای صنعتگران مالیات 
حذف شود،گفت: ما مصوبات خوبی در این خصوص داریم 
به طوری که از پنج تا ۲۰سال هم برای برخی از صنایع 
در مناطق مختلف کشور معافیت داریم. وی همچنین در 
خصوص بخش معدن گفت: شاه بیت وزارت صنعت بخش 
معدن است . رحمانی ادامه داد: در دولت یازدهم ۵۵میلیون 
تن به ظرفیت فولاد اضافه شد و برای زیر ساخت ها در این 
بخش ۱4میلیارد یورو سرمایه گذاری کرده ایم. وی صادرات 
را اولویت اول دولت های یازدهم و دوازدهم دانست و اظهار 
داشت: در بودجه سال ۹۷ معادل ۱۶هزار میلیارد تومان 
برای توسعه اشتغال در نظر گرفته شده است. قائم مقام وزیر 
صنعت ادامه داد: هر هفته با تشکل های صنعتی نشست 
دارم که نتایج این نشست ها را در اختیار وزیر صنعت می 
گذاریم. وی یادآور شد: هم اکنون سه هزار واحد صنعتی و 
۹۰هزار واحد صنفی در کشور فعال است که نیاز به برنامه 
ریزی دارند. رحمانی در پایان گفت: با اقدامات انجام شده 

نوید روزهای خوشی را برای صنعت کشور خواهیم داشت.

قائم مقام وزیر صنعت، معدن و تجارت  خبرداد

انجام 250 سرمایه گذاری خارجی صنعتی 

یک کارشناس اقتصاد مسکن گفت: افزایش ۱۵ درصدی قیمت دلار 
ابتدا تاثیر خود را بر روی بازارهای نقدشونده همچون طلا می گذارد و 

با فاصله ی زمانی باعث همین مقدار رشد در بخش مسکن خواهد شد.
محمدمهدی مافی در گفت وگو با ایسنا اظهار کرد: عوامل اجتماعی 
و اقتصادی مختلفی در بازار مسکن تعیین کننده است، اما اگر به سوابق 
گذشته نگاه کنیم معمولا بالا رفتن تورم در بازارهایی مثل سکه و ارز 
که نقدشوندگی بالایی دارند، زود تاثیر می گذارد و همان میزان تورم را با 
فاصله ی زمانی در بخش مسکن خواهیم داشت. بر این اساس پیش بینی 
می کنم افزایش قیمت دلار از ۳۶۰۰ به 4۲۰۰ تومان که حدود ۱۵ درصد 

است در سال آینده اثر خود را بر روی قیمت مسکن بگذارد.
وی افزود: در سه ماهه پایانی سال جاری بازار مسکن رونق بهتری خواهد 
گرفت و با همین روند افزایش ملایم قیمت ها در واحدهای ارزان قیمت که 
متقاضی بیشتری دارد شاید حدود ۱۲ درصد تورم داشته باشیم. ولی در 
بخش املاک گران انتظار رشد قیمت ها دور از ذهن است. این کارشناس 
اقتصاد مسکن در خصوص احتمال فشار تقاضا به بازار مسکن در سال 
آینده گفت: میزان تقاضا و میزان مسکن موجود یکی از مولفه های اثرگذار 
در بازار مسکن است. با توجه به آمارها، مسکن موجود نسبت به تعداد 
خانوارها کم نیست، با این حال حدود ۲۰ میلیون نفر از جمعیت کشور 
بدمسکن هستند. این نشان می دهد فاصله ای بین محصول تولید شده به 
عنوان مسکن و توان خریداران وجود دارد. مافی ادامه داد: مشکل دیگر 
بحث جانمایی ساختمان ها است. مسکن در جاهایی ساخته شده که تقاضا 
وجود ندارد. بنابراین هنوز در مناطقی خاص نیاز به ساخت و ساز هنوز 
داریم اما نه به اندازه ی دهه های قبل. از این پس تولید صرف مسکن نباید 

سیاست دولت ها باشد بلکه باید در یک محدوده های مشخص و حساب 
شده همچون بافت فرسوده که جمعیت پذیر است، سیاست های عرضه 
مسکن را دنبال کنیم. وی درباره مشکلات نوسازی بافت های فرسوده 
گفت: از یک طرف دولت با توجه به کمبود منابع نمی تواند وارد پروژه های 
عمرانی شود. نمونه آن مسکن اجتماعی است که به دلیل کمبود بودجه 
هنوز اجرایی نشده است. بنابراین باید از توان بخش خصوصی کمک 
گرفته شود. این کارشناس اقتصاد مسکن تاکید کرد: دولت طرح هایی 
از جمله بلندمرتبه سازی در بافت های فرسوده ارایه کرده که بدون انجام 
کار کارشناسی نباید اجرایی شود. بافت های فرسوده اقتضائات فرهنگی 
و تاریخی خاص خود را دارند که نمی توان صرفا با دید ابزاری و نوسازی 
ساختمان ها به آنها نگاه کرد. نمونه این تجربه ناموفق را در پروژه هایی 
همچون محله هرندی یا سیروس مشاهده کردیم که طرح های دولت به 
ضد خودش تبدیل شد. مافی خاطرنشان کرد: شهرداری قصد داشت بافت 
محله هرندی را با کمک ارگان های دیگر احیا کند چندین طرح روی آن 
انجام شد ولی مردمی که در آن جا ساکن بودن ضربه دیدند و نهایتا آن جا 
به مأمن افراد بزهکار شدند. در محله سیروس نیز این اشتباه انجام گرفت 
و بعد از بهسازی به کانون بزهکاری تبدیل شد. در نتیجه افرادی که در 
حاشیه این محله زندگی می کردند دچار مشکل شدند و کسانی که توان 
داشتند سعی کردند از این منطقه بروند. فقط پروژه نواب تا حدودی موفق 
بود که آن هم البته معضلات خود را دارد. به گفته مافی، بافت های ناکارآمد 
باید نقطه به نقطه بررسی شود و هر نقطه با توجه به اندیشه افرادی که در 
آن محله ذی نفع هستند بهسازی شود تا حیات بر اساس مناسبات قبلی 

ادامه پیدا کند؛ در عین حال مقاوم سازی نیز انجام شود.

 بانک مرکزی بر نحوه مصرف منابع قرض الحسنه بانک ها نظارت جدی دارد و اجازه نمی دهد این منابع 
در امور غیرمرتبط استفاده شود.

ولی اله سیف شامگاه دوشنبه در مراسم دهمین سالگرد تاسیس بانک قرض الحسنه مهر ایران ضمن 
اشاره به اجرای موفق طرح ضربتی وام ازدواج به عنوان نمود عینی سنت قرض الحسنه ابراز امیدواری کرد 

با همت مردم و تمهیدات نظام بانکی کشور تا پایان سال صفی در این زمینه نداشته باشیم.
رییس کل بانک مرکزی تصریح کرد: در گذشته گفته می شد بانک ها منابع قرض الحسنه را در جایگاه 
خود مصرف نمی کنند یا اینکه این منابع را به کارمندان خود تخصیص می دهند اما در سال های اخیر 
و مخصوصا" از زمانی که مبلغ وام قرض الحسنه ازدواج به ۱۰۰ میلیون ریال رسید، این وضعیت کاملا" 
متحول شده است. بانک مرکزی در این خصوص حساسیت ویژه ای دارد و اجازه نمی دهد این منابع در 
امور غیرمرتبط استفاده شود. وی افزود: تامین منابع مورد نیاز برای تسهیلات قرض الحسنه در بانک ها 

نیازمند اقبال مردم و نیکوکاران در تجهیز و تقویت حساب های قرض الحسنه در بانک هاست.
رییس شورای پول و اعتبار با تاکید بر اینکه رسالت اصلی نظام بانکی، حمایت از کلیه فعالیت های 
اقتصادی است، گفت: بانک مرکزی تلاش دارد منابع ناشی از سپرده های مردم را در راه رشد و شکوفایی 
اقتصادی کشور هدایت کند و از سفته بازی و فعالیت های مخرب جلوگیری کند که خوشبختانه طی سال 

های اخیر در این مسیر موفق بوده است.
وی افزود: در گذشته ۲۵ درصد فعالیت ها در بازار پول به طورغیر شفاف و توسط موسسه هایی انجام می 

شد که هیچ نظارتی بر آنها وجود نداشت اما امروز دیگر موسسه مالی غیرمجاز نداریم.
سیف با ابراز تاسف برای کسانی که به دلیل سپرده گذاری در موسسات غیرمجاز دچار مشکل شدند 
تاکید کرد: با دستورمقام معظم رهبری و تصمیمات کمیته منتخب سران سه قوه، مشکل ۹۸ درصد سپرده 

گذاران موسسات غیرمجاز حل شده و در حال اتمام است.
رییس کل بانک مرکزی گفت: در خصوص ۲ درصد باقیمانده این سپرده گذاران نیز اقداماتی انجام و 
بخشی از مطالبات آنها پرداخت شده است. همچنین قوه قضاییه در حال شناسایی اموال این موسسات برای 

پرداخت مابقی مطالبات است. بانک مرکزی نیز این موضوع را تا آخر دنبال خواهد کرد.

 رئیس کل بانک مرکزی؛

اجازه اتلاف منابع قرض الحسنه را نمی دهیم 
یک کارشناس پیش بینی کرد

احتمال افزایش ۱5 درصدی قیمت مسکن

نیما علیپور* 

جهانگیری: 

صادرات مواد خام به مصلحت کشور نیست 
معاون اول رییس جمهوری با بیان اینکه جمهوری اسلامی ایران رتبه اول ذخایر 
گاز دنیا را در احتیار دارد گفت: صادرات مواد خام به مصلحت کشور نیست و باید 
با ارزش افزوده و سرمایه گذاری در صنایع پایین دستی در راستای تحقق اقتصاد 

مقاومتی و ارزآوری تلاش کرد. 
اسحاق جهانگیری روز سه شنبه در آیین آغاز عملیات اجرایی پتروپالایش بختیاری 
مسجدسلیمان، صنعت پتروشیمی را صنعت پیشتاز کشور بیان کرد و افزود: سالانه 
حدود ۱۲ تا ۱۳ میلیارد دلار فرآورده های پتروشیمی از کشور صادر می شود که با 
ایجاد صنایع پایین دستی می توان ارزش واقعی صادرات کالاهای پتروشیمی را به 
طور قابل ملاحظه ای افزایش داد.  وی گفت: ما علاقه مند هستیم انرژی مورد نیاز 
کشورهای همسایه را به صورت امن تامین کنیم.  جهانگیری همچنین افزود: به لطف 
الهی و تلاش مجموعه خدمتگزاران، هم اکنون جای جای کشور در حال کار، سرمایه 
گذاری و تحقق اقتصاد مقاومتی هستند.  وی اظهار کرد: امید و تلاش در کشور 
شکل گرفته و هر کس امید مردم را نشانه برود راه صحیحی را در پیش نگرفته است. 
وی احداث مجتمع پتروشیمی در مسجدسلیمان را گامی مهم در تحقق اقتصاد 
مقاومتی و بهره گیری از ظرفیت های مهم این منطقه در راستای ایجاد اشتغال و 
رونق اقتصادی ارزیابی کرد و گفت: باید از مجموعه سرمایه گذاران برای ساخت این 

مجتمع که در این منطقه محروم ورود کرده اند قدردانی شود. 
 مسجدسلیمان به قطب صنعتی کشور تبدیل می شود 

معاون اول رییس جمهوری با اشاره به روند شتاب سرمایه گذاری صنعتی در 
منطقه مسجد سلیمان در بخش آلومینیوم و پتروشیمی و نفت و گاز گفت: در آینده 

این منطقه محروم یکی از قطب های مهم صنعتی کشور می شود. 
وی با تشویق مردم سلحشور بختیاری و با بیان اینکه این مردمان افتخار ایران و 
خوزستان هستند افزود: این مردم شجاع نقش مهمی در شکوفایی اقتصاد کشور با 
اکتشاف نفت در ایران داشته اند.  وی گفت: شما مردم عزیز در صحنه های مختلف 
انقلاب اسلامی و جنگ تحمیلی وارد شده و دین خود را به کشور و انقلاب ادا 
کردید.  جهانگیری در این آیین که جمعیت زیادی از مردم نیز حضور داشتند قول 
داد که مشکل آب و فاضلاب و راه های ارتباطی این شهرستان در دولت پیگیری 

و حل و فصل شود. 
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نگاهی به کارنامه آقای گل نیم فصل فوتبال ایران 

علیپور از تولد تا بلوغ 

مهاجم ۲۲ ساله پرسپولیس در سومین فصل حضورش در این تیم توانست آقای گل 
نیم فصل رقابت های لیگ برتر شود و این شانس را دارد که با ادامه همین روند در پایان 

فصل نیز عنوان بهترین گلزن ایران را به دست بیاورد.
علی علیپور با دو گلی که برابر صنعت نفت آبادان به ثمر رساند تعداد گلهایش را در 
پایان هفته پانزدهم به عدد ۱۰ رساند و بهترین گلزن رقابت ها تا پایان نیم فصل اول 
شد. علیپور در سه سال حضورش در پرسپولیس در مسیر پیشرفت و از مهاجمی جوان 
که در دقایق کوتاه به بازی می آمد تبدیل به مهاجم اول مدافع و مدعی عنوان قهرمانی 
شده است. او حالا مهره ای کلیدی و قابل اتکا در ترکیب تیم پرسپولیس به حساب 
می آید. درخشش علیپور در این فصل به حدی بوده است که کمتر کسی جای خالی 

طارمی و گل نزدن های گادوین منشا را به یاد می آورد.
داستان علیپور؛ آغاز لیگ برتر

علی علیپور متولد سال ۱۳۷4 و ۲۲ ساله است. او فوتبال حرفه ای را از سنگ آهن 
بافق آغاز کرد و در سال ۹۱-۹۲برای این تیم در ۲۵ مسابقه سه گل به ثمر رساند. 
علیپور فصل بعد را به راه آهن پیوست و در لیگ برتر بازی کرد. او در لیگ سیزدهم با 
لباس راه آهن در ۱۷ مسابقه به میدان رفت و سه گل هم به ثمر رساند. او ابتدا در هفته 
دوم مسابقات و در بازی برابر سایپا در حالیکه از دقیقه ۸۲ به بازی آمده بود توانست 
اولین گلش در لیگ برتر را به ثمر برساند. او تا هفته نوزدهم همین فصل خیلی کم بازی 
کرد و بازی های زیادی را در ترکیب حضور نداشت اما از این هفته باردیگر توانست بازی 
کند. او در بازی برابر سپاهان، استقلال خوزستان و پرسپولیس توانست سه گل بزند و 

یک پاس گل هم در بازی راه آهن با تراکتورسازی بدهد.
لیگ چهاردهم؛ تولد در هفته سی ام

در لیگ چهاردهم او با راه آهن فصل را آغاز کرد؛ در حالیکه نوزده سال سن داشت. 
او در این دوره بعد از حضور نیم ساعته اش در اولین بازی فصل راه آهن برابر استقلال 
در هشت بازی بعدی روی نیمکت نشست. در هفته دهم و در بازی برابر نفت تهران 
یک ربع بازی کرد و بعد از نیمکت نشینی برابر استقلال خوزستان در هفته یازدهم 
در شش هفته متوالی به عنوان بازیکن ثابت و ذخیره فرصت بازی پیدا کرد. او اما آمار 
جالبی نداشت و تنها در هفته سیزدهم و مقابل سایپا که نود دقیقه در ترکیب بود، یک 
گل برای تیمش به ثمر رساند. به همین خاطر بود که وقتی حمید درخشان او را در 
نیم فصل جذب کرد خیلی ها کارنامه علیپور را برای حضور در پرسپولیس ضعیف می 
دانستند. تنها نکته مثبت حضور او جوانی اش بود چرا که در ۱۹ سالگی به پرسپولیس 
آمد. علیپور از نیم فصل دوم با پرسپولیس لیگ را ادامه داد. او دقایقی کم در هر بازی 
معمولا به میدان می آمد اما به غیر از بازی با سایپا در هفته بیست و هفتم در تمام بازی 
های نیم فصل حضور داشت. او در بازی برابر نفت مسجد سلیمان یک گل زد و یک 
پاس گل داد اما لحظه تولد او در پرسپولیس در هفته سی ام اتفاق افتاد جایی که او 
در دقیقه ۶۹ با یک ضربه سر دروازه استقلال را باز کرد و پرسپولیس دربی هفته آخر 
را برد. علیپور هم تبدیل به بازیکنی محبوب شد. او البته در این فصل و با پرسپولیس 
در لیگ قهرمانان آسیا هم بازی کرد و در هفت بازی که دقایق کمی در میدان حضور 

داشت گلی به ثمر نرساند.
لیگ پانزدهم؛ در نقش سازنده

علیپور لیگ پانزدهم را با لباس پرسپولیس آغاز کرد در حالی که این تیم مهره های 
خوبی در خط تهاجمی اش داشت با این حال او در اولین بازی فصل برابر پدیده نود 
دقیقه بازی کرد یک گل زد و یک پاس گل هم داد تا تیمش در آزادی با حریف ۲ بر 
دو مساوی کند. او در دو بازی هفته های سوم و چهارم برابر سپاهان و ذوب آهن دو 
پاس گل داد؛ هرچند پاس گل های او در باخت های ابتدای فصل پرسپولیس به چشم 
نیامدند. دومین گل علیپور در این فصل در هفته دهم و در بازی برابر ملوان انزلی رقم 
خورد و پرسپولیس بازی را دو بر صفر برد. او اما بازهم چند هفته ای گل نزد تا اینکه 
در دور برگشت و در دو بازی برابر سپاهان و ذوب آهن گل زد. او سپس در هفته ۲4 
به سیاه جامگان گل زد و این پایان گلزنی او در لیگ پانزدهم بود. او اما در این فصل 
در کنار ۵ گلی که زد ۶ پاس گل داد و یکی از مهره های موثر پرسپولیس در کسب 

نایب قهرمانی بود.
لیگ شانزدهم؛ ناامیدی و بلوغ

پرسپولیس فصل را بدون طارمی و با مهاجمانی مثل علیپور و ساسان انصاری آغاز 
کرد اما انصاری از این تیم جدا شد و طارمی هم برگشت و دوباره زوج علیپور و طارمی 
زوج اصلی خط حمله پرسپولیس شد. او اما این فصل را ناامید کننده آغاز کرد و در 
شانزده هفته لیگ و یک نیم فصل نتوانست هیچ گلی برای پرسپولیس بزند. او در این 
شانزده بازی تنها سه پاس گل برابر گسترش فولاد، سپاهان و پدیده داد. علیپور در هفته 
هفدهم و در بازی با فولاد اولین گل فصلش را زد تا کمی از زیر فشار انتقادات رها شود. 
او تا پایان فصل سه گل دیگر و در سه هفته متوالی برابر پیکان ،ماشین سازی و پدیده 
گلزنی کرد. اما اوج کار علیپور در بازی پرسپولیس برابر ذوب آهن بود که او سه پاس 
گل داد و روی هر سه گل تیمش در این بازی نقش بازی کرد. او لیگ شانزدهم را با 4 

گل و ۸ پاس گل به پایان رساند.
لیگ هفدهم؛ آقای گل

شماره ۷۰ پرسپولیس که امسال در کنار طارمی ، یک مهاجم سرشناس دیگر به نام 
گادوین منشا را رقیب خودش می دید توانست با ۱۰ گل در نیم فصل اول آقای گل 
شود. علیپور در فصل جدید و از هفته پنجم گلزنی را برای پرسپولیس در لیگ برتر 
شروع کرد. او یک گل به گسترش،  یک گل به سپاهان،  ۲ گل به استقلال خوزستان، 
یک گل به استقلال، یک گل به سایپا، یک گل به سپیدرود، یک گل به ذوب آهن و 

دو گل به صنعت نفت زد.

قدوس: خوشحالم با چک روبه رو می شوم!
 مهاجم ایرانی تیم فوتبال اوسترشوندس سوئد گفت: به صرف این که با آرسنال 
روبه رو شده ایم که دست از کار نمی کشیم.باید مثل هر بازی بجنگیم. بعد از آنکه 
روز گذشته قرعه کشی مرحله یک شانزدهم لیگ اروپا انجام گرفت، اوسترشوندس که 
سامان قدوس را در اختیار دارد، حریف آرسنال انگلیس شد.به همین خاطر خبرنگار 
روزنامه آفتون بلات سوئد به سراغ بازیکن ملی پوش ایرانی تیم اوسترشوندس رفت و 
نظرش را جویا شد. قدوس گفت: به صرف این که با آرسنال روبه رو شده ایم که دست 

از کار نمی کشیم.باید مثل هر بازی بجنگیم.
 بازیکن تیم کشورمان دراین مصاحبه کوتاه چنین گفت:

*وقتی با قرعه آرسنال مواجه شدی، به چه چیزی فکر کردی؟
حسابی عرق کردم و گرمای بدنم به خاطر هیجان زیاد شد.این که اوسترشوندس در 

تاریخ ۱۵ و ۲۲ فوریه با آرسنال در سوئد و انگلیس مصاف می دهد.
*مقابل چنین حریفی بختی را هم برای خود قائل هستید؟

واقعا آرسنال تیمی خوب است.رویارویی با آن سخت خواهد بود.اما در خانه ما 
فوق العاده عمل می کنیم.به صرف این که با آرسنال روبه رو شده ایم که دست از کار 

نمی کشیم.باید مثل هر بازی بجنگیم.
 *در این رویارویی از مواجه شدن با کدام بازیکن خوشحال می شوی؟

 آلکسیس سانچس، آلکساندر لاکازات، پیتر چک... بله با پیتر چک مواجه می شویم.
فوق العاده است.
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اولین جلسه ستاد ملی هماهنگی و پشتیبانی از تیم ملی فوتبال؛

سلطانی فر: تیم ملی فوتبال با خیال آسوده به فکر جام جهانی باشد!

اولین جلسه ستاد ملی هماهنگی و پشتیبانی از تیم ملی فوتبال ایران در جام 
جهانی با تلاوت آیاتی از سوره مبارکه فتح آغاز شد.

 اولین جلسه ستاد ملی هماهنگی و پشتیبانی از تیم ملی فوتبال ایران در جام 
جهانی با تلاوت آیاتی از سوره مبارکه فتح آغاز شد. مسعود سلطانی فر وزیر 
ورزش و جوانان در ابتدای این جلسه با اشاره به گروه ایران در جام جهانی روسیه 
گفت: قرعه دشواری داریم ولی تیم ملی بسیار با انگیزه ای داریم. کادر مربیگری 
و فنی توانمندی، هدایت تیم ملی را بر عهده دارد و مجموعه مدیران فدراسیون 
کاملا در خدمت تیم ملی هستند و دولت و وزارت ورزش و جوانان هم تمام تلاش 

خود را به کار گرفته است که تیم ملی ایران بدون دغدغه در عرصه بزرگ و معتبر 
جام جهانی حاضر شود. وی ادامه داد: حضور ایران در جمع کشورهای حاضر در 
میدان بزرگ و معتبر جام جهانی بسیار مهم است و تیم ملی، پشتیبانی کامل 
دولت، وزارت ورزش و جوانان را به همراه دارد و هدف ما کسب افتخار و حضور 

مقتدرانه و افزایش غرور ملی و شادی جوانان و مردم است.
وزیر ورزش گفت: تیم ملی با خاطری آسوده فقط به فکر بازی های تدارکاتی و 
نتایج خوب در مرحله نهایی جام جهانی باشد. ما بهترین، کاملترین و مجهزترین 
کمپ را در روسیه برای تیم ملی در نظر گرفته ایم و این کمپی بود که قرار بود در 

اختیار تیم ملی فوتبال ایتالیا باشد.
سلطانی فر همچنین گفت: جوانان بسیار با انگیزه ای داریم که مرد روزهای 
سخت و دشوار هستند و با حمایتی که دولت، وزارت ورزش، فدراسیون فوتبال و 
مردم از تیم ملی کشور دارند. امیدوارم تیم ملی نتیجه ای مناسب و شایسته شأن 

فوتبال ایران در جمع بزرگان فوتبال جهان به دست آورد.
در ادامه جلسه نمایندگان وزارت امور خارجه، فرهنگ و ارشاد اسلامی، سازمان 
میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری، صداو سیما، فدراسیون فوتبال و 
معاونان و مدیران ارشد وزارت ورزش و جوانان به بیان دیدگاه های خود پرداختند 
و مقرر شد با همگرایی تمام دستگاه ها و نهادهای مسئول، حمایت های لازم از تیم 

ملی فوتبال ایران در جام جهانی به عمل آید.
تاج: امیدوارم منابع مورد نیاز برای برنامه های کی روش تامین شود

رئیس فدراسیون فوتبال اظهار امیدواری کرد که منابع مورد نیاز برای برنامه 
های موردنظر کارلوس کی روش در راه آماده سازی جام جهانی زودتر تامین شود.
 صبح دیروز جلسه ستاد ملی هماهنگی و پشتیبانی از تیم ملی فوتبال به 
ریاست سلطانی فر در وزارت ورزش و جوانان با حضور نمایندگان وزارت امور 
خارجه، وزارت کشور، صدا و سیما و برخی ارگان های دیگر برگزار شد. مهدی 
تاج در پایان این جلسه گفت:  از وزارت ورزش و شخص وزیر بابت اولویت دادن به 
تیم های ملی فوتبال و حمایتشان تشکر می کنم. رئیس فدراسیون فوتبال فوتبال 
افزود: برای موفقیت در جام جهانی همه باید همفکری کنیم. این تیم متعلق به 
فدراسیون فوتبال نیست بلکه به یک کشور و ملت تعلق دارد. به همین دلیل این 
موضوع به صورت ملی دیده شده و همه دستگاه های اجرایی جهت حمایت از تیم 
ملی فوتبال وارد گود شده اند و برای برنامه ریزی در این خصوص همفکری انجام 
شد. امیدواریم منابع مورد نظر هم به زودی تامین تا برنامه های سرمربی تیم ملی 
اجرایی شود. تاج افزود: همچنین در این نشست در مورد بلیت فروشی و اعزام 
افراد مختلف به جام جهانی و همکاری با آژانس ها تصمیماتی اتخاذ و بنا شد بر 
اساس آن در آینده جلسه ای بین فدراسیون فوتبال، سازمان گردشگری و وزارت 

ورزش برگزار شود تا موارد نهایی در این خصوص تصویب شود.
رئیس فدراسیون فوتبال در مورد انتخاب صالحی امیری به عنوان خبره ورزشی 
توسط کمیته ملی المپیک گفت: دوره ای که صالحی امیری سرپرست وزارت 
ورزش بود اتفاقات بسیار خوبی افتاد و من این انتخاب را بسیار مثبت می دانم و 

از آن حمایت می کنم.

سرمربی تیم فوتبال پرسپولیس گفت که باشگاه به بازیکنان 
این تیم بدهکار است و صحبت هایی که مطرح می شود مبنی بر 
این که بازیکنان پول های زیادی دریافت کرده اند اشتباه است. 

از  بعد  فوتبال پرسپولیس  تیم  ایوانکوویچ، سرمربی  برانکو 
تمرین دیروزاین تیم، گفت : نیم فصل تمام شد و من از تمام 
بازیکنان و کادر فنی، کادر پزشکی، کادر تدارکات و مدیریت 
تشکر می کنم. ما در نیم فصل قهرمان شدیم با این تفاوت که 
نسبت به سال قبل چهار امتیاز بیشتر کسب کردیم و ۹ گل 
بیشتر زدیم و همین طور توانستیم در ابتدای فصل، قهرمان 
سوپر کاپ ایران شویم. همچنین توانستیم در داربی نیم فصل 

اول پیروز شویم.
تلاش  و  تحمل  خاطر  به  بازیکنانم  همه  از  داد:  ادامه   او 
زیادشان تشکر کنم. باید یادآوری کنم که باشگاه به بازیکنان 
بدهکار است و صحبت هایی که مطرح می شود مبنی بر این 
که پول های زیادی به بازیکنان داده شده است صحیح نیست. 
گرشاسبی باید تلاش کند که مانند بخش های دیگر، مسائل 

مالی را هم حل و فصل کند.
ایوانکوویچ در ادامه  صحبت های خود،  اضافه کرد: ما وقتی برای 
جشن گرفتن نداریم و باید خودمان را برای مقابله با بادران در 
جام حذفی آماده کنیم. بادران تیم دوم لیگ دسته اول است. 
ما این بازی را خیلی جدی گرفته ایم و آنالیزورهای خود را برای 

تماشای بازی آنها به ورزشگاه فرستاده ایم.
سرمربی تیم فوتبال پرسپولیس در مورد تمدید قراردادش 
نیز، اظهار کرد: در جلساتی که برگزار کردیم، در خصوص برخی 
از مسائل مالی مثل تسویه حساب دو سال و نیم گذشته و 
همچنین مسائل دیگر صحبت کردیم که این فقط مختص به  
کادر فنی نبود و آقای گرشاسبی با همه اعضای باشگاه این 
مسائل را مطرح کردند. به زودی به صورت شفاف، دریافتی های 

تمام اعضای باشگاه مشخص خواهد شد.
دوران  در  علیپور  علی  عملکرد  خصوص  در  همچنین  او 
محرومیت مهدی طارمی بیان  کرد: هواداران حق داشتند نگران 

جایگزین طارمی باشند. بازی نکردن طارمی برای ما یک فقدان 
بزرگ است چرا که او در دو سال اخیر هم بهترین بازیکن و هم 
آقای گل ایران بود اما از علیپور انتظار داشتیم و داریم که گلزنی 
کند و روز به روز بهتر شود. ما باید این نکته را نیز در نظر بگیریم 
که برای همه مهاجمان ممکن است که این اتفاق بیفتد که در 
بعضی از بازی ها توپ هایش به گل تبدیل نشود و این مساله را 
فقط می توان با کار، کار و کار برطرف کرد. این اتفاقی است که 
برای مهاجمان تراز اول دنیا هم می افتد. شما می توانید به آمار 
گلزنی این فصل بنزما و رونالدو در لالیگا توجه کنید و متوجه 

منظور من بشوید.
برانکو در ادامه درباره اردوی طولانی مدت تیم   ملی در سال 
آینده و درخواست کارلوس کی روش مبنی بر حضور ملی پوشان 
تیم فوتبال پرسپولیس با توجه به حضور پرسپولیس در لیگ 

قهرمانان آسیا اظهار کرد: من هیچ اطلاعی در این زمینه ندارم و 
باید ابتدا نامه ای از فدراسیون به دست ما برسد تا متوجه شویم 
این اردو چه زمانی آغاز می شود و بعد از آن به ما برنامه بدهند تا 
متوجه شویم محتوای این اردو چیست. بعد از آن می توانیم در 

مورد آن صحبت کنیم.
او ادامه  داد: باز هم تکرار می کنم هیچ اطلاعی در مورد این 
اردو و جلسه ای که گفته می شود کارلوس کی روش می خواهد 
و  کار  روش  سرمربی  هر  ندارم.  کند  برگزار  لیگ  مربیان  با 
ارتباط گیری مخصوص به خود را دارد. این وظیفه من نیست 
که سفارش کنم و این وظیفه سرمربی تیم   ملی است که بسته 

به نیازشان اقدام کنند.
خصوص  در  همچنین  پرسپولیس  فوتبال  تیم  سرمربی 
صحبت های مطرح شده مبنی بر ترانسفر مهدی طارمی در 

نیم فصل بیان  کرد: من می دانم که آقای گرشاسبی دیروز در 
ترکیه بود. همچنین می دانم که قرارداد مهدی طارمی رو به 
اتمام است اما فقط قرارداد طارمی نیست که رو به اتمام است و 
پیشنهاد تیم های دیگر برای بازیکنان دیگرمان نیز خواهد آمد. 
هر بازیکنی که بخواهد از تیم جدا شود باید منافع مشترک را 
در نظر بگیرد. منافع مشترک میان بازیکن و باشگاه. این یعنی 
حرفه ای گری. او ادامه  داد: من شرطی مبنی بر این که ماندن 
من منوط به ماندن همه بازیکنان است نگذاشته ام. این طبیعی 
است که از من پرسیده شود که کدام بازیکن را می خواهم و 
کدام بازیکن را نه. چیزی که مهم است حضور بازیکنان قوی در 
تیم و کسب نتایج خوب توسط آنها است. به جز بازیکنان اصلی 
ما شش، هفت بازیکن دیگر داریم که دیگر نمی دانم کدام یک از 

آنها بهتر است. من از همه بازیکنانم راضی هستم.
برانکو  اضافه کرد: هر بازیکنی تفکر خود را دارد. آنها زندگی 
خود را از طریق فوتبال بازی کردن می گذارنند. من مطمئنم 
بازیکنی مثل نیمار بارسا را بیشتر از پاری  سن  ژرمن دوست 
دارد اما از این تیم جدا شد. این مسائل در فوتبال وجود دارد و 

باید حرفه ای به مسائل نگاه کرد.
سرمربی تیم فوتبال پرسپولیس در پاسخ به این پرسش که 
آیا می توان تصور کرد که او هم مانند فرگوسن که مدت زمان 
طولانی در منچستریونایتد بود، در پرسپولیس بماند؟ گفت: نوع 
نتیجه  گرفتن است که یک مربی را در یک تیم نگه می دارد. 
من سومین سال است که این جا حضور دارم. سال اول عملا ما 
قهرمان بودیم و به خاطر تفاضل گل، قهرمانی را از دست دادیم. 
سال دوم خوشبختانه قهرمان شدیم و در حال  حاضر هم برتری 
خوبی در جدول رده بندی ایجاد کرده ایم. البته هنوز هیچ چیز 
به پایان نرسیده است و ممکن است هر اتفاقی بیفتد. من خیلی 
افتخار می کنم که من را با پروین و فرگوسن مقایسه می کنند. 
همچنین به همه کارهایی که در این مدت در پرسپولیس انجام 
داده ام افتخار می کنم. خوشحالم که هواداران از عملکرد ما 

راضی هستند.

برانکو: 

 افتخار می کنم که مرا با پروین و فرگوسن مقایسه می کنند

مدیرعامل باشگاه ذوب آ هن اصفهان گفت: به طور رسمی و براساس نظر سرمربی تیم فوتبال 
خواهان جذب مهاجم استقلال شدیم.

سعید آذری ، درمورد شایعه جذب سجاد شهباززاده از استقلال گفت: ما براساس نظر امیر 
قلعه نویی سرمربی تیم فوتبال به طور رسمی به باشگاه استقلال نامه زدیم و خواهان جذب سجاد 
شهباززاده شدیم و شرایط دیگری هم در این مورد نمی پذیریم و قصد تبادل بازیکن با استقلال 
را نداریم. ما شنیده ایم که شهباززاده در لیست فروش استقلال قرار گرفته و به همین دلیل به 
دنبال جذب او به طور رسمی بوده ایم که تا امروز از باشگاه استقلال هیچ پاسخی به نامه ما داده 

نشده است. 
آذری در مورد حضورش در کمیته خبرگان ورزش کمیته ملی المپیک عنوان کرد: کمیته 
ملی المپیک با توجه به ماهیت المپیک به دنبال باشگاهی بودند که تعریف جامعی از ساختار 
باشگاه داشته باشد و بر این اساس مدیرعامل باشگاه ذوب آهن را انتخاب کردند زیرا قرار بود که 
نماینده باشگاهی در این مجمع حاضر شود که تعریف کاملی از ورزش داشته باشد و یک باشگاه 
تک رشته ای نباشد که خوشبختانه باشگاه ذوب آهن یک باشگاه به طور کامل است و رشته های 
مختلف در بانوان و آقایان را هم دارد و من هم به عنوان نماینده باشگاه ذوب آهن در این مجمع 

شرکت می  کنم. 
مدیرعامل باشگاه ذوب آ هن اصفهان درمورد اینکه گفته می شود صالحی امیری رئیس کمیته 
ملی المپیک خواهد شد و ظاهرا این مساله از قبل تعیین شده است عنوان کرد: کسانی که باشگاه 
ذوب آهن را برای حضور در این مجمع انتخاب کرده اند یکی از عوارضش همین استقلال رای 

باشگاه بوده است.
 من در این مجمع به صورت دستوری یا سفارشی رای نخواهم داد. البته  پیش از هر انتخاباتی 

حتی انتخابات ریاست جمهوری هم شایعات داغی مطرح می شود. 

 پیشکسوت استقلال گفت: با توجه به زمان زیاد حضور شفر در استقلال، 
حالا انتظارات برای نیم فصل دوم از او زیاد شده است. 

ایمان عالمی در خصوص وضعیت استقلال در نیم فصل اول لیگ هفدهم 
گفت: در ابتدای فصل، علیرضا منصوریان در استقلال بود. تیم او در شرایط 
خاصی قرار گرفت و او هر چه تلاش کرد نتوانست با مشکلات بوجود آمده 
نتایج قابل قبولی کسب کند. وی تصریح کرد: پس از او شفر به استقلال آمد؛ 
مردی که رزومه اش مشخص بود و در کشورهای مختلف به عنوان سرمربی 
تیم ملی کار کرده بود و حالا به استقلال آمده تا بتواند در این تیم هم موفق 
شود. سرمربی آلمانی استقلال از هفته هشتم به این تیم پیوست و حالا با 
توجه به اینکه مدت زمان زیادی است که در استقلال است انتظارات از او 
بیشتر شده و همه منتظرند ببینند او در نیم فصل دوم تیم را چگونه هدایت 
خواهد کرد. عالمی در ادامه خاطرنشان کرد: البته در این مدت اتفاق خاصی 
در استقلال نیفتاده و همانند دوره منصوریان مالکیت توپ در اختیار تیم 
است و موقعیت ها با بی دقتی از دست می رود. شاید تنها نکته روشن شفر، 
آمادگی بدنی بازیکنان است که حتی باتجربه ها هم حالا در شرایط بدنی 

خوبی قرار دارند و می تواند ۹۰ دقیقه از آنها به خوبی بازی بگیرد.
پیشکسوت استقلال تصریح کرد: خوشبختانه مصدومان هم به مرز آمادگی 
رسیده اند. به عنوان نمونه امید ابراهیمی که توانسته روز به روز آماده تر شود 
و در حال حاضر همان امیدی شده که هواداران از او انتظار داشتند. شفر نیم 
فصل دوم هم می تواند با جذب بازیکنانی که مد نظرش هستند استقلال 

را هدایت کرده و باید ببینیم تا پایان فصل چه نتایجی را کسب می کند. 

وی در خصوص حضور آبی پوشان در لیگ قهرمانان هم گفت: چند سال 
پیش هم با همین تیم ها هم گروه شدیم و توانستیم الهلال، الریان و العین را 
در خانه و یا بیرون از خانه شکست دهیم. بنابراین اعتقاد دارم گروه استقلال 
گروه مرگ نیست و آبی پوشان می توانند با یک برنامه ریزی منطقی به 
موفقیت دست پیدا کنند. عالمی در خصوص خط دفاع استقلال هم گفت: 
خوشبختانه هفته ها است که می بینیم استقلال از لحاظ دفاعی و با حضور 
یک دروازه بان جوان عملکرد خوبی داشته باشد و اوج هنرنمایی سیدحسین 
حسینی را دردیدار برابر سپاهان بودیم که چندین بار موقعیت های مسلم 
را از حریف زردپوش اصفهانی گرفت. پیشکسوت استقلال در پاسخ به این 
پرسش که نیم فصل اول لیگ هفدهم را چطور ارزیابی می کنید، گفت: نیم 
فصل اول لیگ، تیم ها نوسان زیادی داشتند. چند هفته ضعیف یا متوسط 
و یا به یکباره  با چند برد، خود را به بالای جدول رساندند. به عنوان نمونه از 
فولاد خوزستان می گویم که اوایل فصل نتایج خوبی نگرفت، کم کم بهتر 
شد و در هفته های اخیر دیدیم پیروزی های خوبی بدست آورده و خود را 

به بالای جدول رساند. 
عالمی در پایان و در پاسخ به این پرسش که آیا در نیم فصل، بازیکنی را 
به عنوان پدیده دیدید که فوتبالش چشم نواز باشد و نظرها را به خود جلب 
کند، گفت: بازیکن خوب زیاد داریم اما فکر می کنم مهدی قائدی توانست 
با حرکات و دریبل هایش، نظرها را به خود جلب کند و همچنین حسین 
حسینی که در هفته های اخیر با حضور در دروازه استقلال آنقدر خوب عمل 

کرد که یکبار به تیم ملی دعوت شد.

آذری:
شهباز زاده را می خواهیم اما بازیکن به استقلال نمی دهیم

ایمان عالمی:

گروه استقلال گروه مرگ نیست

مسئولین باشگاه تراکتور سازی اعتقاد دارند که نام مهاججم این تیم در لیست مازاد قرار 
نگرفته است.محمد ابراهیمی در روز های گذشته با انتشار پیامی در صفحه اجتماعی خود در 
اینستاگرام با هواداران این تیم خداحافظی کرده بود ولی در حال حاضر گفته می شود نام 
این بازیکن در لیست مازاد و خروجی قرار ندارد. پس از انتشار این پیام توسط بازیکن تراکتور 
سازی، نام وی نیز در کنار سایر بازیکنان لیست مازاد اعلام شد ولی در حال حاضر مسئولین 
باشگاه تراکتور سازی اعلام می کنند که این موضوع صحت ندارد.  طبق اعلام باشگاه تراکتور 
سازی، موضوع معاوضه محمد ابراهیمی با لوسیانو پریرا توسط باشگاه صنعت نفت آبادان مطرح 
شده است. همچنین تماس هایی نیز با کادر فنی تراکتور سازی داشته اند و بر همین اساس 
این پیشنهاد به محمد ابراهیمی نیز ارایه شده بود تا تصمیم قطعی توسط این بازیکن گرفته 
شود. محمد جواد پاینده، مدیر رسانه ای باشگاه تراکتور سازی اعلام کرده است که به محمد 
ابراهیمی پیامی در خصوص عدم حضور در تمرینات فرستاده نشده است ولی انتظار داشتند تا 
گفتگوی خصوصی با سرمربی تیم در خصوص موضوع معاوضه را در رسانه ها منعکس ندهد. 

هافبک پیکان در نیم فصل اول با عقد قراردادی به ذوب آهن پیوست.
بختیار رحمانی بعد از فسخ قرارداد خود با پیکان و گرفتن رضایت نامه با عقد قراردادی به 

ذوب آهن پیوست تا بار دیگر شاگرد قلعه نویی بشود.
بختیار رحمانی در نیم فصل حضور در پیکان نمایش موفقی نداشت تا در نهایت تصمیم 

بگیرد به ذوب آهن برود و شانس را برای بازگشت به روزهای اوج در تیم دیگری دنبال کند.
بختیار رحمانی در لیگ پانزدهم که دوران سربازی خود را در تراکتورسازی پشت سر می 
گذاشت، تجربه کار با امیرقلعه نویی را داشت اما در پایان آن فصل ترجیح داد به استقلال برود.

بختیار رحمانی با حضور ذوب آهن یک رکورد ویژه به ثبت رساند و در دو فصل اخیر این 
چهارمین تیمی است که حضور در آن را تجربه می کند.

 بختیار رحمانی به ذوب آهن پیوستاحتمال ادامه حضور ابراهیمی در تراکتور سازی
یکی از بازیکنان ایرانجوان به ماموری که در حال تصویربرداری از صحنه می باشد لگد می زند 
تا او را از صحنه دور کند که متاسفانه این درگیری های فیزیکی با ماموران نیروی انتظامی 

ورزشگاه موجب دستگیری دو تن از عوامل این تیم نیز شد که در پایان بازی نیز آزاد شدند.
به گزارش سایت مس کرمان ، بازی تیم های مس کرمان و ایرانجوان بوشهر در حالی که روند 
عادی خود را طی می کرد، از اواسط نیمه ی دوم با اعتراضات شدید وجنجال نیمکت نشینان 

تیم ایرانجوان به حاشیه کشیده شد و موجب توقف ده دقیقه ای این بازی شد.
 برروی یک پرتاب اوت کنار زمین ساده از مقابل نیمکت تیم ایرانجوان، در حالی که هیچ 
صحنه ی خطرناک و یا اشتباه اثرگذاری در جریان مسابقه نیز محسوب نمی شد، نیمکت 
نشینان ایرانجوان به شدیدترین شکل ممکن به داور بازی حمله کردند که موجب اخراج یکی 
از مربیان این تیم نیز شد.  این اعتراض شدید و غیر حرفه ای برروی این صحنه ی نه چندان 
جدی بازی سبب شد که تمرکز بازیکنان ایرانجوان در زمین مسابقه بهم بریزد و لحظاتی بعد 

از روی نقطه ی کرنر تیم ایرانجوان گل مساوی را دریافت کند.
 نیمکت نشینان ایرانجوان که از این موضوع عصبانی شده بودند کار اشتباه قبل خود را با 
اشتباهی دیگر تکمیل کردند و این بار با هجوم به داخل زمین بازی، درصدد درگیری فیزیکی 

با داور مسابقه برآمدند!! 
در این زمان برخی ماموران نیروی انتظامی برای محافظت از داور کنار او رفتند تا عوامل 
ایرانجوان را که رسما با داور مسابقه دست به یقه شده بودند جدا کنند اما نفرات تیم بوشهری 
متاسفانه با ماموران نیروی انتظامی نیز درگیری فیزیکی پیدا کردند که در تصویر این صحنه 

نیز مشخص است.
 یکی از بازیکنان ایرانجوان به ماموری که در حال تصویربرداری از صحنه می باشد لگد می زند 
تا او را از صحنه دور کند که متاسفانه این درگیری های فیزیکی با ماموران نیروی انتظامی 

ورزشگاه موجب دستگیری دو تن از عوامل این تیم نیز شد که در پایان بازی نیز آزاد شدند.

دستگیری بازیکن دسته اولی در زمین مسابقه! 
اداره کل ثبت اسناد و املاک استان کرمانشاه 

 اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک کرمانشاه ناحیه یک
هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند 

رسمی  
اگهی موضوع ماده۳ قانون و ماده ۱۳ایین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی 

اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی 
 برابر رای شماره ۱۳۹۶۶۰۳۱۶۰۰۱۰۰۳4۵۶ مورخ ۱۳۹۶/۰۷/۲۰هیات اول / 
دوم  موضوع قانون تعیین  تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمانهای فاقد سند 
رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک کرمانشاه ناحیه یک تصرف مالکانه  
بلامعارض متقاضی تاج دولت مرادی فرزند نجف به شماره شناسنامه ۲۹۸ صادره 
از کرمانشاه در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ۱۲۷/۸۸ متر مربع پلاک 
۳۵۷ و ۳۵۸ مفروز و مجزی شده واقع در مسکن- خ گلستان- کوی سوم خریداری 
از مالک رسمی هیکل عزیزی محرز گردیده است . لذا  به منظور اطلاع عموم مراتب 
در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز اگهی میشود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور 
سند  مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند  می توانند از تاریخ انتشار اولین اگهی 
به مدت دوماه اعتراض خود را به این اداره  تسلیم  و پس از اخذ رسید , ظرف مدت 
یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض , دادخواست خود را به مراجع قضا یی تقدیم نمایند. 
بدهی است در صورت انقضای مدت مذ کور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند 

مالکیت صادر خواهد شد.
جعفر نظری: رئیس ثبت اسناد و املاک 
تاریخ انتشارنوبت اول :96/09/22



5 علمی و سلامت 

چرا دچار کمبود ویتامین E می شویم؟ 
ویتامین E، وتامین محلول در چربی با خاصیت آنتی اکسیدانی است که به 

سلامت سیستم ایمنی کمک می کند.
ویتامین E به طور طبیعی در طیف وسیعی از خوراکی ها وجود دارد و در برخی 
از کشورها حتی بعضی از مواد غذایی با این ویتامین غنی می شوند تا به افزایش 

میزان دریافت آن در بدن کمک شود.
به همین دلیل ابتلا به کمبود ویتامین E شایع نیست مگر اینکه فرد دچار یک 
عارضه نهفته باشد. همچنین وجود دوز بالایی از این ویتامین خطر خونریزی را 

افزایش می دهد.
کارشناسان به افراد توصیه می کنند در صورت وجود علائمی چون مشکل در راه 
رفتن و حفظ هماهنگی، درد یا ضعف ماهیچه ای، اختلال بینایی و نداشتن حال 

عمومی خوب به پزشک مراجعه کنند.
در کنار مصرف مواد غذایی، مکمل هایی هم وجود دارند که برای رفع کمبود 
ویتامین E مصرف می شوند. هرچند این مکمل ها عوارض جانبی دارند و بهتر است 

از رژیم های غذایی حاوی خوراکی سرشار از ویتامین E استفاده شود.
از جمله خوراکی های حاوی ویتامین E می توان به موارد زیر اشاره کرد:

- خشکبار و دانه هایی از قبیل بادام، تخم آفتابگردان و بادام زمینی
- غلامت کامل

- روغن های گیاهی بخصوص زیتون و آفتابگردان
- سبزیجات برگدار

- تخم مرغ
- کیوی

- انبه
به گفته کارشناسان مکمل های ویتامین E می توانند با داروهایی از جمله داروی 
ضد انعقاد، ضد پلاکت، سیمواستاتین )کاهنده چربی خون(، ویتامین B۳، داروهای 

شیمی درمانی و پرتو درمانی تداخل ایجاد کنند.
کمبود ویتامین E می تواند در نتیجه وجود یک بیماری نهفته باشد، بسیاری از 
بیماری ها مانع از آن می شوند که بدن قادر به جذب چربی از جمله مواد مغذی 
محلول در چربی مانند ویتامین E از یک نوع عارضه ژنتیکی نادر به نام آتاکسی 
ناشی می شود. این بیماری بر کنترل ماهیچه ها و هماهنگی آنها تاثیر می گذارد که 

اغلب کودکان ۵ تا ۱۵ ساله به آن دچار می شوند.
به گزارش هلث لاین، بلافاصله پس از تشخیص کمبود ویتامین E فرد باید تحت 
درمان قرار گیرد و اگر درمان آن به تعویق افتد علائم آن با گذشت زمان تشدید 
می شود و می تواند به مشکلات بیشتر منجر شده و بر کیفیت زندگی تاثیر بگذارد.

دبیر مشاور علمی کنگره علمی سالیانه انجمن دندانپزشکان عمومی ایران: 

هر آنچه در مورد ترمیم دندان باید بدانید 
دبیر مشاور علمی کنگره علمی سالیانه انجمن دندانپزشکان عمومی ایران با 
اشاره به اینکه علم دندانپزشکی ترمیمی امروزه به سمت درمان علت بیماری 
است، گفت: کامپوزیت ها و پرسلن های دندانی بیشترین کاربرد را در دندانپزشکی 

ترمیمی دارند. 
انجمن  سالیانه  علمی  کنگره  دوازدهمین  برگزاری  آستانه  در  کاظمی  هاله 
دندانپزشکان عمومی ایران در ارتباط با حوزه دندانپزشکی ترمیمی اظهارداشت: 
ترمیم دندان، بازسازی انساج از دست رفته دندانی است به نحوی که عملکرد و 

زیبایی اولیه را به دندان و سیستم دندانی باز گرداند.
وی افزود: حوزه های عملکرد رشته ترمیمی بسیار وسیع و جامع بوده و به این 
دلیل یکی از پایه های اساسی دندانپزشکی و در بر گیرنده مباحث زیادی در این 
زمینه است و از ترمیم های کوچک و محافظه کارانه تا بازسازی کامل سیستم 
جونده را با توجه به حفظ سلامت پریودنشیم و بافت های دندانی را شامل می شود.
دبیر مشاور علمی دوازدهمین کنگره علمی سالیانه انجمن دندانپزشکان عمومی 
ایران با بیان اینکه از محاسن رشته ترمیمی آشنایی کامل با مواد دندانی و کاربرد 
صحیح آنهاست، ادامه داد: دیدگاه اولیه دندانپزشکی فقط درمان مشکل بدون در 
نظر گرفتن علت شناسی ایجاد بیماری بوده، در حالی که علم دندانپزشکی ترمیمی 

امروزه به سمت درمان علت بیماری است.
کاظمی با اشاره به اینکه احتمالا علم دندانپزشکی ترمیمی در هزاره سوم به 
درمان های رجنراتیو در این زمینه دست پیدا خواهد کرد، گفت: در حال حاضر 
از مواد مستقیم، کامپوزیت های دندانی و از مواد غیر مستقیم پرسلن های دندانی 

بیشترین کاربرد در دندانپزشکی ترمیمی دارند.
وی عنوان کرد: امروزه تنوع بسیاری در این مواد به وجود آمده و شناخت این 

مواد و تکنیک های کاربرد آنها برای هر دندانپزشکی از اولویت آموزشی است.
دبیر مشاور علمی دوازدهمین کنگره علمی سالیانه انجمن دندانپزشکان عمومی 
ایران تصریح کرد: طرح درمان جامع با توجه به جنبه های مختلف درمانی و پرهیز 
از دید محدود از نکات بارز رشته ترمیمی است و امید است با همکاری همه جانبه 
رشته های مختلف و توجه به طرح درمان های چند رشته ای بتوان بهترین طرح 

درمان را به بیماران ارائه داد که غایت آرزوی هر دندانپزشکی است.

متخصص بیماری های غدد و داخلی مطرح کرد

 راهکارهای طلایی برای افراد دچار اختلالات 
خواب

 متخصص بیماری های غدد و داخلی با اشاره به اینکه مصرف برخی از مکمل های 
غذایی از جمله ویتامین های گروه B و C می تواند در ایجاد خواب راحت موثر 

باشد، گفت: کمبود آهن می تواند موجب بدخوابی شود. 
مهران زمان زاده در ارتباط با مشکل اختلال خواب اظهارداشت:عوامل متعددی 
روی خواب اثر می گذارند که از میان آنها، غذا و تغذیه سالم اهمیت ویژه ای دارند.

وی افزود: بدن ۲ ساعت زمان لازم دارد که غذا را هضم کند و خوابیدن با معده 
پر، می تواند سبب اختلال در خواب شود. بنابراین باید از مصرف غذا نزدیک به 

ساعت خواب )حداقل ۲ ساعت( پرهیز شود.
متخصص بیماری های غدد و داخلی بیان داشت: بهتر است که غذاهای پر ادویه 
در وعده شام مصرف نشود چراکه ادویه موجب افزایش متابولیسم بدن شده و 

موجب اختلال در خواب می شود.
زمان زاده ادامه داد: از مصرف کافئین قبل از خواب باید پرهیز شود و بهتر است 
که مصرف آن در طی روز نیز محدود باشد چراکه کافئین ماده ای محرک است که 

سبب افزایش هوشیاری و در نتیجه بی خوابی می شود.
وی با بیان اینکه یک ساعت قبل از خواب، بهتر است آب و مایعات مصرف نشود، 
بیان داشت: افزایش مصرف غذاهای حاوی تریپتوفان، به بهبود خواب بسیار کمک 
می کند. تریپتوفان اسید آمینه ای است که در بدن به هورمون هایی که در ایجاد 
خواب موثرند، تبدیل می شود. متخصص بیماری های غدد و داخلی گفت: شیر، 
ماست، دوغ، کفیر، گوشت بوقلمون، غلات، حبوبات، مغزدانه ها، موز، سبزیجات به 
خصوص اسفناج و کاهو حاوی این اسید آمینه هستند که مصرف آن ها حداقل ۲ 
ساعت قبل از خواب توصیه می شود. همچنین شیر موز و شیر عسل دو ماده غذایی 

مناسب برای وعده قبل از خواب هستند که به بهبود خواب نیز کمک می کنند.
زمان زاده گفت: مصرف برخی از مکمل های غذایی از جمله ویتامین های گروه 
B ، C، کلسیم، منیزیم، روی یا مولتی ویتامین های حاوی این ویتامین ها و مواد 
معدنی، می توانند در ایجاد خواب راحت موثر باشند. این ترکیبات به خصوص در 
افرادی که نیازهای تغذیه ای خود را از طریق برنامه غذایی نمی توانند تامین کنند، 

می تواند کمک کننده باشد.
متخصص بیماری های غدد و داخلی خاطرنشان کرد: کمبود آهن نیز می تواند 
موجب بدخوابی شود و در افرادی که دچار کمبود آهن هستند، مکمل آهن به 

عنوان روشی جهت بهبود خواب باید مورد توجه قرار گیرد.
وی عنوان کرد: رعایت رفتارهای غذایی مناسب اهمیت خاص دارند. به این معنی 
که داشتن یک برنامه غذایی سالم، منظم و زمانبندی شده با توجه به شغل و حرفه 
فرد، عدم گرفتن رژیم های غذایی غیر اصولی و طولانی مدت و به طور کلی داشتن 
یک برنامه غذایی حاوی میوه و سبزی های زیاد و غلات تصفیه نشده در تامین 

نیازهای تغذیه ای و در نتیجه داشتن خوابی آرام مؤثرند.
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میزان بالای فیبر موجود در هندوانه برای افرادی که روده های حساسی دارند و 
همچنین برای بچه ها بسیار مفید است. فیبر کارکرد درست دستگاه گوارش را تقویت 

می کند و به آن نظم می دهد.
»شب یلدا همه اعضای خانواده کنار یکدیگر جمع می شوند و منتظرند تا با شیرینی 
هندوانه شب شان شیرین شود. غافل از این که هندوانه سرشار از خواص است و بعضی 
هم باید بدانند که باید روی این خوراکی خوشمزه یلدای چشم بپوشانند؛ چرا که مصرف 
این میوه برای برخی ممنوع است. در این مطلب به خواص و مضرات هندوانه پرداخته ایم.

در ۱۰۰ گرم هندوانه مواد زیر موجود است:
آب ۹۲ گرم

پروتئین ۵/۰ گرم
مواد چربی ۲/۰ گرم

نشاسته ۶ گرم
کلسیم ۷/۰ میلی گرم

فسفر ۱۰ میلی گرم
آهن ۵/۰ میلی گرم

سدیم یک گرم
پتاسیم ۱۰۰ میلی گرم

ویتامین آ ۶۰۰ میلی گرم
ویتامین ب ۱ ۰۳/۰ میلی گرم
ویتامین ب ۲ ۳/۰ میلی گرم
ویتامین ب ۳ ۲/۰ میلی گرم

ویتامین ث ۸ میلی گرم
تمام خواص هندوانه که شاید نمی دانستید

میزان بالای فیبر موجود در این میوه برای افرادی که روده های حساسی دارند و 
همچنین برای بچه ها بسیار مفید است. فیبر کارکرد درست دستگاه گوارش را تقویت 
می کند و به آن نظم می دهد. هندوانه همچنین حاوی میزان زیادی آنتی اکسیدان مانند 
لیکوپن و بتاکاروتن است. در واقع مصرف این میوه موجب کاهش آترواسکلروز )تصلب 
شرایین( می شود. هندوانه نقش بسیار موثری در سلامت قلب و عروق ایفا می کند و 
صدمات ناشی از استرس، استعمال دخانیات، سموم محیطی و داروها را کاهش می دهد 

زیرا دارای مقدار زیادی ویتامین A، ویتامین C، بتاکاروتن و لیکوپن است.
اشخاصی که به وسواس مبتلا هستند، چنانچه روزانه مقداری آب پوست هندوانه را که 

با عسل طبیعی تهیه شده است، بخورند،  حالت وسواس آنها برطرف خواهد شد.
هندوانه میوه ای است که مزاج سرد و تر دارد و رنگ آن در ویتامینش تأثیری ندارد؛ به 

همین دلیل مهم این است که هندوانه کاملًا رسیده و شیرین باشد.
هندوانه منبع بسیار خوبی از ویتامین C و A است و تنها میوه  ای است که نسبت به 

میوه ها و سبزیجات دیگر دارای مقدار بیشتری بتاکاروتن است.

متخصصان معتقدند که ماده ای به نام سیترولین که در هندوانه به فراوانی یافت می شود، 
مسئول کاهش کلسترول، فشار خون، وزن و جلوگیری از تشکیل پلاک سرخرگی است. 

در واقع مصرف این میوه موجب کاهش آترواسکلروز )تصلب شرایین( می شود.
مصرف آب هندوانه یک ساعت پیش از ورزش کردن از بروز دردهای ماهیچه ای و 
این خاصیت هندوانه به دلیل وجود ماده  افزایش ضربان قلب جلوگیری می کند. 
»سیترولین« در این میوه است که عملکرد رگ ها را بهبود داده و فشار خون را پایین 

می آورد.
۹۱.۵ درصد از میوه هندوانه را آب تشکیل داده و با مصرف آن می توان میزان آب از 
دست رفته بدن را که موجب سردرد، احساس خستگی و پایین آمدن تمرکز می شود، 

جبران کرد.
هندوانه منبع خوبی از تیامین، پتاسیم و منیزیم است که از بدن در برابر بیماری های 
مختلفی محافظت می کنند. هندوانه فاقد چربی است اما به تولید انرژی کمک می کند. در 
برابر زوال ماکولا هم محافظ خوبی محسوب می شود. هندوانه همچنین می تواند به بهبود 
خشکی و درد ماهیچه ها کمک کند. هندوانه خاصیت خنک کنندگی خاصی دارد و به 
طرز شگرفی سرشار از سیترولین بوده که آمینواسیدی است که بدنمان برای ساخت یک 
آمینواسید دیگر، آرژنین، که در چرخه اوره برای از بین بردن آمونیاک استفاده می شود، 
مصرف می کند. هسته را همراه هندوانه در مخلوط کن ریخته تا هسته ها در آب هندوانه 
خرد شوند. شخصی که آب هندوانه را با هسته خردشده میل کند و هسته را خوب بجود، 
کمک زیادی به پاک کردن روده می کند. برای افرادی که یبوست دارند، خوردن آب 
هندوانه به این ترتیب و آب ولرم بلافاصله بعد از آب هندوانه در حالت ناشتا بسیار مفید 
است چون درمان یبوست با مصرف فیبر و مایعات با هم امکان پذیر است که هر دو در 

هندوانه موجود است.
آب هنداونه به عنوان خنکی برای بیماران مبتلا به تب و بیماری های عفونی مفید است 

زیرا عطش و التهاب بیمار را برطرف می کند.
چه کسانی هندوانه نخورند؟

بهترین زمان خوردن هندوانه را بین دو وعده غذایی است و مصرف هندوانه بلافاصله 
بعد از خوردن غذا باعث اختلال هضم می شود و در حالت ناشتا مخصوصاً در هوای گرم 
یا در هنگام تشنگی مضر است. خوردن هندوانه برای افراد سردمزاج یا کسانی که معده 
سرد دارند، مضر است و در طولانی مدت باعث ضعیف شدن عملکرد هضم و درد مفاصل 

می شود. بنابراین بهتر است این افراد به همراه هندوانه، عسل و قند مصرف کنند.
علائم مشکل طحال بعد از خوردن هندوانه، احساس درد یا نفخ در محل چپ شکم و 

ایجاد تیرگی در رنگ بدن یا سفیدی چشمان است.
مصرف هندوانه در افرادی که آلرژی یا حساسیت فصلی یا غذایی دارند، ممنوع است.

مصرف هندوانه برای افرادی که دارای بدنی لاغر، خشک و گرم هستند بهتر است چون 
جلوی ضعف آنها را می گیرد.

خوردن هندوانه برای معده و نیروی جنسی اشخاصی که مزاج سرد دارند، زیان آور است.

 

مهندسان آمریکایی موفق به ساخت یک پروتز 
شدند که افراد معلول را قادر به نواختن پیانو می کند.

"جیسون بارنز" که یک نوازنده است، بخشی از 
دست راست خود را در سال ۲۰۱۲ از دست داد، اما با 
کمک یک تیم مهندسی از موسسه فناوری جورجیا، 
به رهبری "ژیل وینبرگ"، محقق پروتز، روش های 
جدیدی را برای حفظ مهارت های موسیقی خود پیدا 

کرده است.
در سال ۲۰۱4، این تیم پروتز جدیدی ساخت 
که به بارنز اجازه داد درام بنوازد و اکنون یک پروتز 
پیشرفته تر که توانایی تمرکز مورد نیاز برای نواختن 

کلیدهای پیانو را دارد، معرفی کرده اند.
برق  اثر  بر  پیش  سال  پنج  بارنز  راست  دست 
و  در حالی که دست  قطع شد.  آرنج  از  گرفتگی 
بیشتر قسمت های ساعدش از بین رفته بود، برخی 
انتهایی که مسئول کنترل  از عضلات در قسمت 

انگشتان دست بود، حفظ شد.
این عضلات به او اجازه می دهد انگشتان پروتز را با 

استفاده از امواج فراصوت تکان دهد.
این دستگاه از سنسورهای الکترومیوگرام)ماهیچه 

نگار برقی( استفاده می کند که معمولا در انواع سنتی 
و جدید و پیشرفته پروتز یافت می شوند.

"ماهیچه نگاری  یا  "الکترومیوگرافی" 
برقی")Electromyography( که به صورت مخفف  
برای  است  تکنیکی  می شود،  داده  نشان   EMG
مواقع  در  بدن  عضلات  حالات  ضبط  و  محاسبه 
انقباض و انبساط از دستگاهی به نام ماهیچه نگار 
آن  نتایج  به  که   )electromyograph( برقی 
ماهیچه نگاشت )Electromyogram( گفته می شود.

ماهیچه نگاشت پالس های تولید شده از سلول های 
ماهیچه ای را در حالات انبساط و انقباض دریافت 

می کند.
این نوع سنسورها بر روی الکترودها برای دریافت 
سیگنال های الکتریکی از عضلات متکی هستند، اما 
با توجه به گفته های وینبرگ، مدیر مرکز تکنولوژی 

موسیقی در جورجیا، آنها کمبودهای خود را دارند.
دقیق  خیلی   EMG سنسورهای می گوید:  وی 
را  عضلانی  حرکت  یک  می توانند  آنها  نیستند. 
شناسایی کنند، اما سیگنال بیش از حد مغشوش 
است که بتواند انگشتی را که فرد می خواهد، حرکت 

دهد. ما سعی کردیم تشخیص الگویی EMG را برای 
جیسون بهبود دهیم اما نمی توانستیم دستگاه را به 

صورت انگشت به دست کنترل کنیم.
وینبرگ برای پیشرفت بیشتر با دیگر محققان 
موسسه فناوری جورجیا همکاری کرد که یک پروتز 
دنبال  به  را  بازو  به عضلات  اتصال  برای  فراصوت 

داشت.
برای  که  است  نوعی  همان  از  دستگاه  این 
سونوگرافی نوزاد داخل رحم مادر استفاده می شود 
و الگوهای عضلانی که دستگاه از این طریق مشاهده 
می کند، آن را قادر می سازد بین حرکت هایی که 
شده اند،  طراحی  خاص  انگشتان  از  یک  هر  برای 

تفاوت قائل شود.
در  فرد  به  منحصر  الگوهای  این  کردن  وارد  با 
توانست  سیستم  ماشین،  یادگیری  الگوریتم  یک 
را  انگشتانش  دارد  بارنز سعی  پیش بینی کند که 
حرکت دهد و حتی نیرویی را که وی قصد دارد از 

آن استفاده کند، تخمین زد.
با  فراصوت  و سنسورهای  الگوریتم ها  ترکیب  با 
بازوی رباتیک، وینبرگ توانست با استفاده از این 
پروتز امکان کنترل هر یک از انگشتان را برای بارنز 

فراهم کند.
این دستگاه به بارنز اجازه داد برای اولین بار پس از 

حادثه قطع شدن دستش، پیانو بنوازد.
وینبرگ می گوید: اگر این نوع بازو می تواند بر روی 
نواختن موسیقی که کاری ظریف است کار کند، پس 
این فناوری حتما می تواند برای بسیاری از دیگر انواع 
فعالیت های حرکتی مانند حمام کردن و غذا خوردن 

نیز استفاده شود.
وی افزود: این دستگاه همچنین افراد سالم را قادر 
می سازد که به راحتی دست های رباتیک را با حرکت 

دادن انگشتان خود کنترل کنند.

چکمه ای که آرتروز را درمان می کندپیانو نواختن یک معلول با پروتز فراصوتی

محققان دستگاهی شبیه یک چکمه اسکی بزرگ ساخته اند که لخته خون در پای 
افراد مبتلا به آرتروز را درمان می کند.

محققان یک چکمه پلاستیکی ساخته اند که لخته خون در پای افراد مبتلا به آرتروز 
را درمان می کند. تحقیقات اولیه نشان می دهد این چکمه ها جریان خون را در بخش 

پایینی پا)محل تشکیل لخته خون( تا 4۰ درصد بهبود می دهد.
 این چکمه که FlowOx نام گرفته هم اکنون در بیمارستان رویال اولدهام انگلیس 

در حال آزمایش است.
 آرتروز بیشتر اوقات در بخش پایینی پا به وجود می آید. البته گاهی در بازوها نیز دیده 
می شود که دلیل آن ضخیم شدن رگ ها به دلیل چربی است. در نتیجه این روند جریان 

خود محدود می شود و به درد در پا هنگام راه رفتن منجر می شود.
 FlowOx به هرحال گجت جدید شبیه یک چکمه اسکی بزرگ است. دو شلنگ هوا
را به ماشینی متصل می کنند. پس از روشن کردن ماشین، جریان هوا وارد چکمه می 
شود. این دستگاه با کاهش و افزایش جریان هوای اطراف پا حرکت جریان خون حاوی 

اکسیژن را شبیه سازی می کند.
سال گذشته ۲۳ داوطلب سالم در دانشگاه اسلو از این چکمه استفاده کردند. نتایج 
تحقیق نشان داد سرعت جریان خون در نقاط مبتلا به آرتروز وجود لخته های خونی 

پس از دو ساعت درمان 44 درصد بهبود یافت.

تولید فیبر نوری در فضا آزمایش می شود
فردا همراه کپسول دراگون یک ماشین کوچک برای تولید فیبر نوری به ایستگاه فضایی 
بین المللی می رود. به این ترتیب تولید محصولات کارخانه برای نخستین بار در فضا 

آزمایش می شود.
قرار است تولید محصولات کارخانه ای در فضا برای نخستین بار آزمایش شود.

درهمین راستا یک ماشین کوچک برای تولید فیبرنوری طراحی شده است. این ماشین 
قرار است همراه کپسول دراگون به ایستگاه فضایی بین المللی برود. اگر همه چیز طبق 
برنامه پیش برود این کارخانه کوچک که به استارت آپ Made In Space تعلق دارد، در 
فضا می تواند به کار خود ادامه دهد. اندرو راش مدیر ارشد اجرایی این استارت آپ می گوید: 
به اعتقاد من، اکنون می توان از فضا برای مقاصد صنعتی استفاده کرد. این ماشین که کمی 
بزرگتر از یک دستگاه مایکروویو است، نوعی فیبر نوری به نام ZBLAN تولید می کند که 
تولید آن در زمین مشکل است. زیرا محیط پرجاذبه زمین سبب می شود کریستال های 
ریزی در فیبر به وجود آیند. در فضا فیبرنوری ZBLAN را می توان بدون این کریستال 
ها ساخت و به این ترتیب قابلیت های انتقال اطلاعات آن بهبود می یابد. چنین فیبری 

کاربردهای مختلفی در مخابرات، لیزرها و اینترنت سریع دارد.

عرضه کلاه مجهز به اسپیکر توسط آتاری
شرکت "آتاری" عرضه کلاه های مجهز به اسپیکر خود را که در ماه ژوئیه رونمایی 

شده بودند، آغاز کرد.
شما می توانید با پرداخت ۱۳۰ دلار یا بیشتر)تا دوم ژانویه ۱۰۰ دلار(، صاحب یک کلاه 
مجهز به اسپیکر استریوی بلوتوث دار شوید که صدای تلفن همراه تان را مقابل پیشانی تان 
قرار می دهد. مدل های استاندارد این کلاه شامل یک کلاه متعارف موسوم به "فوجی بلک 
اوت" )Fuji Blackout( و دو کلاه "اسنپ بک")snapbacks( آبی و مشکی است و نسخه 
 Blade Runner( "۲۰4۹ و بازی "بلید رانر  )Pong(  "محدود آن نیز یادآور بازی "پونگ

۲۰4۹( متعلق به آتاری هستند.

محققان چینی و فرانسوی موفق شدند به کمک 
مهندسی ژنتیک گوجه فرنگی هایی با ارزش غذایی 

افزوده تولید کنند.
گوجه فرنگی تراریخته با سطوح قابل توجه ویتامین و 
خواص آنتی اکسیدانی افزایش یافته در دانشکده علوم 
دانشگاه هنگ کنگ تولید شد.محققان علوم زیستی 
دانشکده علوم دانشگاه هنگ کنگ، با همکاری موسسه 
به  موفق  فرانسه  استراسبورگ  بیولوژیک  تحقیقات 
کشف روشی برای افزایش همزمان مقدار ویتامین E و 

ویتامین A در گوجه فرنگی شدند.
این گوجه فرنگی  مقدار ویتامین های E و A در 

تراریخته به ترتیب ۶ و ۲ برابر شده است. به علاوه با 
افزایش مقدار آنتی اکسیدان ها در این گوجه فرنگی 
خواص ضد سرطانی آن به مقدار قابل توجهی افزایش 
پیدا کرده است. فعالیت آنتی اکسیدانی کارتنوئیدهای 
توجهی  قابل  میزان  به  تراریخته  فرنگی های  گوجه 

بیشتر است.
در این گوجه فرنگی با استفاده از نوعی آنزیم، مسیر 
ایزوپرنوئیدی در گیاه گوجه فرنگی مهندسی شده است. 
محققان برای تولید این آنزیم در گوجه فرنگی ژنی از 

یک گونه خردل به گوجه فرنگی منتقل کردند.
 ظاهر و اندازه این گوجه فرنگی های تراریخته مشابه 

از  اما مجموع کاروتنوئیدها  ارقام غیرتراریخته است، 
جمله پروویتامین A و لیکوپن به ترتیب به مقدار ۱۶۹ 

و ۱۱۱ درصد در آن ها افزایش یافته است. 
فیتواسترول های تولید شده در این گوجه فرنگی 
کاهش  و  خون  کلسترول  کاهش  به  هم  تراریخته 
کمک  عروقی  قلبی-  های  بیماری  به  ابتلا  احتمال 
می کنند. سازمان غذا و داروی آمریکا تایید کرده که 
مصرف ۸ گرم از این ترکیبات در رژیم غذایی روزانه 
افراد، می تواند بیماری های قلبی را تا حد زیادی کاهش 
دهد اما بیشتر موادغذایی به طور طبیعی فاقد مقادیر 

کافی فیتواسترول ها هستند.

گوجه فرنگی تراریخته در چین تولید شد

میوه های خشک شده به جای هله هوله!
برگه ها؛ جایگزین خوب هله هوله ها هستند. میوه های خشک و برگه ها، یکی از میان 
وعده های سالم، مغذی و مفید برای تمام گروه های سنی است و می توان آن ها را جایگزین 

خوبی برای چیپس و پفک به خصوص در کودکان به شمار آورد. 
میوه های خشک یا برگه ها همان میوه های تازه ای هستند که به دو صورت خشک می شوند: 
طبیعی و یا با دستگاه )صنعتی(. کشمش، خرما و آلو خشک نمونه هایی از این محصولات 
هستند. سایر میوه هایی که می توان آن ها را خشک کرد شامل: سیب، زردآلو، موز، توت، 
کیوی، انجیر، انبه، هلو، گلابی، آناناس، توت فرنگی، خرمالو و همچنین گوجه فرنگی است. 
میوه های خشک را می توان برای مدت زمان طولانی نگهداری کرد، بنابراین این محصولات 
جایگزین مناسبی برای میوه تازه در خارج از فصل آن می باشد، مثل مصرف آلو یا آلبالو 
خشک در زمستان. همچنین می توان از این محصولات برای مصرف در شرایط خاص مثل 
ورزش هایی مانند کوهنوردی که امکان حمل وزن زیاد بار وجود ندارد نیز استفاده کرد. 
میوه های خشک و آجیل، هر چند از نظر اندازه کوچک هستند، ولی بسیار مقوی می باشند و 
اثرات درمانی زیادی دارند. میوه های خشک منبع غنی ویتامین های B۶ ،B۳ ،B۲ ،A، B۱ و 
پانتوتنیک اسید و نیز املاحی مثل کلسیم، آهن، منیزیم، فسفر، پتاسیم، سدیم، مس و منگنز 
هستند، به راحتی هضم می شوند و باعث تصفیه خون و پاک سازی معده و روده می گردند. 
به دلیل وجود همین خواص است که میوه های خشک و برگه ها را می توان به عنوان یکی 
از میان وعده های سالم، مغذی و مفید برای تمام گروه های سنی معرفی کرده و می توانند 

جایگزین خوبی برای چیپس و پفک به خصوص در کودکان باشند.
و اما سوالات رایج

آیا خشک کردن میوه ها باعث کاهش ارزش تغذیه ای آن ها هم می شود؟
همان طور که گفته شد، به کارگیری فرآیند حرارتی باعث از بین رفتن برخی ویتامین ها از 
جمله ویتامین C و کاهش فعالیت برخی رنگ دانه های مفید در میوه ها می شود. با وجود این، 
کاهش ارزش تغذیه ای میوه ها به روش و سرعت خشک کردن بستگی دارد. بدیهی است که 
ارزش تغذیه ای میوه های تازه به مراتب بیشتر از میوه های خشک است، لذا توصیه می شود 
برای داشتن بدنی سالم و نیرومند، به میزان کافی هم از میوه های تازه و هم از برگه ها و 

میوه های خشک به عنوان میان وعده استفاده نمایید.
هنگام خریدن میوه های خشک حاضری باید به چه نکاتی توجه کنیم؟

میوه های خشک باید به صورت بسته بندی شده خریداری شوند و توجه شود که حتماً بر 
روی بسته بندی آن ها، پروانه ساخت وزارت بهداشت، نشان استاندارد و تاریخ تولید و مصرف 
درج  شده باشد. همچنین باید از خرید فله ای میوه های خشک بپرهیزیم. چنین محصولاتی 
به صورت سنتی و کاملًا غیربهداشتی و با دوزهای غیرمجاز مواد شیمیایی خشک می شوند 
و از همه بدتر آن که در اماکن عمومی به صورت روباز در معرض انواع آلودگی های ویروسی، 
عفونی و نیز هوای آلوده به دی اکسیدکربن، سرب، جیوه و انواع دیگر گازهای خطرناک به 
فروش می رسند. این میوه ها در هنگام خشک شدن به دلیل تراوشات قندی، چسبناک شده 
و مستعد پذیرش انواع آلودگی ها می باشند، لذا چنین محصولاتی را لزوماً در بسته بندی های 

بهداشتی خریداری کنید.
بهترین راه نگهداری از میوه های خشک چیست؟

بسته بندی میوه های خشک باید به گونه ای باشد که هرگونه رطوبت، اکسیژن و نور به آن ها 
نفوذ نکند و همچنین شرایط محیطی نیز به گونه ای باشد که نگهداری میوه های خشک 

در دمای پایین، رطوبت نسبی پایین و به دور از تابش مستقیم نور خورشید صورت گیرد.
نکات قابل توجه

خوب است بدانیم که در طی فرایند خشک کردن، آب موجود در میوه، کاهش می یابد 
)تقریباً ۸۰ تا ۹۰ درصد آن( و محصول نهایی، متراکم تر از میوه تازه می شود، به همین جهت 
دارای کالری و شکر بالاتری نسبت به میوه تازه می باشد، لذا مصرف بیش از حد میوه های 
خشک ممکن است باعث ایجاد اضافه وزن و چاقی شود و خصوصاً برای افرادی که از 
رژیم لاغری پیروی می کنند مصرف زیاد آن توصیه نمی شود. همچنین در مصرف میوه های 
خشک باید توجه داشت حرارتی که برای خشک کردن میوه ها مورد استفاده قرار می گیرد تا 
حدود زیادی موجب از بین رفتن ویتامین C موجود در میوه می شود. میوه هایی که در خارج 
از منزل )در صنعت یا مغازه ها( خشک می شوند، برای تثبیت رنگ، ماده ای بنام اکسید سولفور 
و یا دی اکسید گوگرد اضافه می کنند که می تواند باعث بروز آسم در افراد حساس به آن شود. 
نکته دیگر آن است که به میوه هایی که در خارج از منزل )در صنعت یا مغازه ها( خشک 
می شوند، برای تثبیت رنگ، ماده ای بنام اکسید سولفور و یا دی اکسید گوگرد اضافه می کنند 
که می تواند باعث بروز آسم در افراد حساس به آن شود، بنابراین افراد مبتلا به آسم در 
مصرف این گونه محصولات باید احتیاط نمایند. میوه هایی که به طور طبیعی و بدون افزودن 
سولفور خشک می شوند )مثل خشک کردن کشمش در سایه یا در مقابل آفتاب( دارای رنگ 

تیره تری نسبت به میوه تازه هستند، ولی طعم آن ها به میوه تازه بیشتر شبیه است.

خواص هندوانه شب یلدا را بشناسید

بود،  به کار گرفته  ناشناس  برای شکار پهپادهای  پلیس هلند، عقاب هایی که 
بازنشسته می کند.

پلیس هلند احتمالا برای آزمایش گروهی از عقاب های شکارچی پهپاد، کمی عجله 
داشته است. مقامات اجرایی قانون هلند در حال بازنشسته کردن این پرندگان و پایان 

دادن به این برنامه هستند.
عجیب نیست که این تصمیم، واکنشی به تقاضای طبیعی و همچنین عملکرد این 

پرندگان باشد.
ظاهرا دیگر نیازی به این عقاب ها نیست زیرا آنها برای خنثی کردن فعالیت های 
تروریستی و حوادث احتمالی مورد استفاده قرار می گرفتند اما خوشبختانه دیگر چنین 
مشکلاتی وجود ندارد. علاوه بر این، حتی پرندگانی که از جوانی برای گرفتن پهپادها 

آموزش دیده  اند، همیشه کاری که به آنها گفته شده، انجام نمی دهند.

این نگرانی وجود داشت که مشکلات عملکرد این پرندگان در آزمایش ها، در شرایط 
دنیای واقعی، بیشتر شود. همچنین پرورش و آموزش این شکارچیان نیز، هزینه 
کمی در بر نداشته است. همچنین، پلیس هلند در حال پایان دادن به برنامه استفاده 
از موش های بویاب برای کشف سیگارهای تقلبی، بقایای انسانی و مواد آتش زای 

غیرقانونی است. به گفته پلیس، این جوندگان نمی توانند موثر باشند.
پیش بینی پایان یافتن برنامه عقاب ها دشوار نبود. حتی اگر فایده پرندگان را هم در 
نظر بگیریم، فناوری ضد پهپاد، آنقدر سریع در حال پیشرفت است که بتواند این قبیل 

اقدامات را با همان کیفیت یا بهتر انجام دهد.
اگر بتوان پهپادها را با یک اسلحه قابل حمل، از کار انداخت، دلیلی وجود ندارد 
که سالهای طولانی را برای پرورش عقاب هایی صرف کنیم که حتی انجام کارهای 
مورد نظر ما را تضمین نمی کنند و شکار طعمه مورد نظر خود را ترجیح خواهند داد.

عقاب های شکارچی پهپاد در هلند بازنشسته می شوند
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توسط هنرمند قمی

مستند بزرگترین گنبد نمکی قرینه جهان
 ساخته شد 

یک فیلمساز قمی از ساخت مستند بزرگترین گنبد نمکی قرینه جهان با عنوان زیباتر 
از کوه خبر داد و گفت: این مستند به بررسی و بیان گنبد نمکی در استان قم می پردازد.

علی جهانی در گفتگو با روزنامه ایمان افزود: این مستند در ۳4 دقیقه ساخته و تدوین 
شده است که تیم فیلمبرداری در طول یکسال و نیم به برداشت تصویر از این منطقه و گنبد 

نمکی پرداخته است.
وی با اشاره به ریتم شاعرانه مستند زیباتر از کوه خاطر نشان کرد: در طول این مدت همه 
فصول این گنبد تصویربرداری شده که زیبایی و رنگ خاصی به این مستند داده است و با 
توجه به زیبایی خود این گنبد طبیعی و ویژگی های منحصر به فرد آن این مستند اثری 

خاص و مورد استقبال گردیده است.
کارگردان و تهیه کننده این مستند گفت: این اثر تهیه شده در صدای و سیمای مرکز قم 

شبکه نور ساخته شده و از شبکه مستند نیز پخش شده است.
جهانی ادامه داد: فیلمبرداری و تدوین این مستند را محمد جهانی، نویسندگی آن را محبوبه 

طبایی اقدایی و گویندگی آن را منوچهر زنده دل به عهده داشته است.
ایران دارای گنبدهای نمکی فراوانی است که قابلیت ها و جاذبه های چند جانبه ای در 
جذب توریست دارد. از نمونه های دیدنی و شگفت انگیز استان قم نیز گنبد نمکی جعفریه 
است که در فاصله ۲۰ کیلومتری غرب شهر قم واقع شده است و به عنوان بزرگترین و 

زیباترین گنبد نمکی ایران شناخته شده است.
در این گنبدنمکی بلورهای نمک به صورت تیغه های مشخص و کنگره مانند برونزد دارند 
و مناظر زیبایی را پدید آورده اند. این گنبد خیلی بزرگ بوده و گسترش شمالی آن تا طول 

سه کیلومتر ادامه دارد.
روی نمک لایه هایی از مارن قرمز، ژیپس و رس قرمز قرار گرفته است. این گنبد حالت 
تقریبا مدوری داشته و بر روی نهشته های به سن گنبد الیگومیوسن قرار گرفته است.  در 
این گنبد قطعات بزرگ سنگ های آندزیتی و بقایای از گچی هم دیده می شود. لایه نمک 
در معدن قم یکپارچه بوده و ضخامت آنها به ۵ تا ۱۸ متر می رسد و لایه های مارن و گچ در 
داخل آن دیده نمی شود و در گنبد نمکی قم به نظر می رسد، فقط یک لایه نمک در داخل 

خودچین خورده و ضخامت زیادی پیدا کرده است.
 امروزه توریسم درمانی به منظور بهره گرفتن از فواید درمانی و تأثیرات مثبت جسمی و 
روانی مناطق خاص، مورد توجه قشر وسیعی از گردشگران قرارگرفته است . از جمله مناطق 
مورد نظر این صنعت که از پـدیده های جالب زمین شناسی محسوب می شود، گنبدهای 

نمکی است که قابلیت های چند جانبه ای در جذب گردشگران داخلی و خارجی دارد. 
معرفی گنبد نمکی قم به عنوان یک پدیده زمین شناسی و بررسی قسمت های مختلف 
این شاهکار هنرنمایی طبیعت که همراه با ارائه شگفتی های کم نظیر این پدیده است، به 
یقین چشم هر بیننده ای را متعجب میکند. ایجاد هتل های نمکی، مرکز نمک درمانی، مرکز 
تفریحی رفاهی در این منطقه ضمن ایجاد اشتغال باعث جذب گردشگر و ارزآوری در حوزه 
گردشگری خواهد شد. بررسی جغرافیای طبیعی قم و نیز امکان سنجی هرکدام از جاذبه 
های اکوتوریسمی قابل سرمایه گذاری در استان بیانگر آن است که اکوتوریسم در استان قم 
یک منبع کم نظیر و مستعد است. صنعت گردشگری یکی از ارکان مهم اقتصاد جهان کنونی 
را در برمی گیرد و سرمایه گذاری در این صنعت، پربازده ترین سرمایه گذاری ها محسوب می 
شود. مسافر و گردشگر از جمله منابع مهم ارزی است که در برنامه ریزی ها و سیاست گذاری 

مسوولان در جهان و ایجاد توسعه پایدار نقش بسزایی را ایفا می نماید. 

فرماندار شهرستان شهریار در نشست هم اندیشی فعالان اقتصادی و صنعتی :

حمایت از تولید، کلید حل مشکل اشتغال است
فرماندار شهرستان شهریار در نشست هم اندیشی فعالان اقتصادی و صنعتی گفت: مشکل 
اشتغال را باید به دست تولیدکنندگان و فعالان این حوزه حل کنیم چرا که حمایت از تولید 

کلید حل مشکل اشتغال است 
به گزارش روابط عمومی فرمانداری شهرستان شهریار؛ نشست هم اندیشی فعالان اقتصادی 
و صنعتی با فرماندار شهرستان شهریار در سالن اجتماعات فرمانداری برگزار شد. بنا بر این 
گزارش در این نشست که ژاله رو معاون برنامه ریزی و اداری مالی فرمانداری شهرستان 
شهریار و خلیلی رئیس اداره صنعت، معدن و تجارت شهرستان شهریار نیز حضور داشتند، 
فعالان اقتصادی و صنعتی دیدگاه ها، نقطه نظرات، انتقادات و پیشنهادات خود را در زمینه 
فعالیت خود و راهکارهای برون رفت از مشکلات موجود در مسیر تولید و اشتغالزایی را 
بیان کردند. فرماندار شهرستان شهریار با اشاره به برخی از اعمال سلیقه ها در برخورد با 
تولیدکنندگان و فعالان اقتصادی گفت: متاسفانه برخی از برخوردهای سلیقه ای سبب ایجاد 
یاس و ناامیدی در بین برخی از تولیدکنندگان شده است که شهرداری ها وادارات کار، 
تامین اجتماعی، دارایی و محیط زیست می توانند با توجه بیشتر به این موضوع و دوری از 

برخوردهای سلیقه ای به تولیدکنندگان کمک کنند.  
نماینده عالی دولت در شهرستان شهریار با اشاره به برگزاری نشست های هم اندیشی گفت: 
با برگزاری نشست های هم اندیشی این فرصت ایجاد می شود که ضمن آشنایی با مسایل فی 
مابین، میزان تفاهم افزایش می یابد تا با انسجام و قوت بیشتر برای حل مسایل و مشکلات 
حرکت کنیم. ناجی تولیدکنندگان و فعالان اقتصادی را مستحکم کننده پایه های جامعه 
دانست و اظهار داشت: دولت تمام تلاش خود را برای گره گشایی از مشکلات اقتصادی 
داشته است و در این مسیر گام های محکمی برداشته است که در بسیاری موارد با حوزه 
سیاست گره خورده است. فرماندار شهرستان شهریار با اشاره به فعالیت ها و اقدامات مختلف 
فرمانداری، گستردگی حوزه های مختلف در سطح شهرستان را از پیچیدگی های موجود در 
مدیریت شهرستان دانست و گفت: وجود ۷ شهر، ۷ شهردار و ۷ شورای شهر در شهرستان 

شهریار و وجود مدیریت های مختلف محلی نیازمند پیگیری و هماهنگی بسیار است.
دکتر ناجی افزود: در شرایط کنونی از همه کسانی که سرمایه خود را در مسیر تولید و 
اقتصاد وارد کرده اند باید قدردانی کرد چرا که این حوزه موانع و مشکلات فراوانی دارد که 
باید در جهت رفع آنها حرکت کرد. فرماندار شهرستان شهریار نیاز سالیانه شهرستان به 
اشتغال را در حدود ۱۰ هزار شغل برآورد کرد و گفت: این نیاز را باید به دست تولیدکنندگان 
و فعالان این حوزه حل کنیم و باید برای حل مشکل اشتغال از تولیدکنندگان حمایت کنیم.

همزمان با سالروز میلاد رسول اکرم )ص( و امام جعفر صادق )ع(  برگزارشد

 شب شعر و رونمایی از کتاب سفیران عشق 
درشهرستان شهریار

به مناسبت خجسته میلاد حضرت رسول اکرم )ص( و امام جعفر صادق )ع( مراسم شب 
شعر ورونمائی از کتاب )سفیران عشق ( اثر محمد زمان تفرشی برگزارشد .

به گزارش روابط عمومی اداره فرهنگ وارشاداسلامی شهریار ، چهاردهم  آذرماه  از ساعت 
۱۶ بمناسبت میلاد پیامبر اکرم و امام جعفر صادق )ع( انجمن ادبی مکتب شهریار اقدام به 
برگزاری  شب شعر )) پیامبر رحمت  (( با حضورمسئولین شهرستانی ، هنرمندان ،  شاعران 

ودوستداران شعروادب پارسی  درسالن اجتماعات فرهنگسرای استادشهریار نمود.
بنا بر همین گزارش، این مراسم به دبیری استاد نخجوانی و پازوکی با قرائت اشعاری 
دروصف پیامبر اکرم )ص( آغاز ودربخش نخستین شاعران : خانمها میرزایی ، گودرزی ، 
دیبافر ، قیدر ، گلبان ، پورصفری،  مبینایگانه و آقایان یوسفی ، درخشان ، امامی ، جابر، عابد 
ساوجی به قرائت اشعار خود پرداختند .درادامه جابر خلیل پور خواننده هنرمند شهرستان 
شهریار دوقطعه  موسیقی دروصف حضرت محمد )ص( رسول اکرم رااجراء  که مورد استقبال 
خاضرین واقع شد .پخش کلیپ انجمن ادبی مکتب شهریار واجرای موسیقی توسط هنرمند 
محمد زیاران نیز ازبخشهای دیگر این شب شعر میباشد .دربخش پایانی این شب شعر 
باحضور مسئولین از کتاب مجموعه اشعار آیینی )) سفیران عشق (( محمد زمان سرآبادانی 

تفرشی رونمایی گردید .

مدیر امور آبفای شهرستان قدس  خبرداد

جمع آوری ۷23 انشعاب آب غیر مجاز 
مدیر امور آبفای قدس ازشناسایی و جمع آوری ۷۲۳ انشعاب آب غیر مجازخبر داد: از 
ابتدای سال جاری ۷۲۳ رشته انشعاب آب غیر مجاز شناسایی، جمع آوری و تبدیل به 

مجاز شد.
بهزاد رضوانی با اعلام این خبر افزود: برای تولید وتوزیع عادلانه آب شرب یکی از مهمترین 
اولویت ها شناسایی انشعاب های آب غیر مجاز وتبدیل آنها به مجاز است. وی گفت: از جمله 
مشکلاتی که نصب این گونه انشعاب ها از سوی متخلفین در تامین آب بهداشتی شهروندان 
بوجود می آورند، علاوه بر هدر رفت آب و افزایش حوادث همچنین هزینه های مربوط به 
نیروی انسانی  در ترمیم شبکه و انشعابات غیر استاندارد، موجب افت شبکه آبرسانی در سطح 
شهر خواهند شد . مدیر امور آبفای شهرستان قدس با بیان این که در این مورد کارگروهی 
به همین مناسبت تشکیل شده است عنوان کرد: طی جلسه ای که با دادستان محترم این 
شهرستان برگزار شد، دستگاه قضایی اعلام آمادگی خود را نسبت به برخورد قانونی با عوامل 

خاطی اعلام کرد.

بازدید دانشجویان دانشگاه علامه طباطبایی از 
شهر جدید اندیشه

جمعی از دانشجویان مقطع کارشناسی و کارشناسی ارشد دانشگاه علامه طباطبایی از شهر 
جدید اندیشه بازدید کردند.

جمعی از دانشجویان مقطع کارشناسی و کارشناسی ارشد رشته  های برنامه ریزی شهری 
و شهرسازی دانشگاه علامه طباطبایی به همراه اساتید این دانشگاه در روز ۱۸ آذر ماه از شهر 

جدید اندیشه و پروژه  های شرکت عمران از جمله بازار نقش اندیشه بازدید نمودند. 
دکتر شیخی عضو هیأت علمی این دانشگاه پس از بازدید از مجموعه بازار گفت: نوع 
معماری و تلفیق سبک های مختلف معماری در بازار ایرانی اسلامی بسیار قابل توجه و اعتنا 

می باشد و این نشان دهنده یک تفکر و اندیشه خوب در شهر جدید اندیشه است.

فرهنگ عذرخواهی حلقه ای گمشده از پازل برخوردهای اجتماعی است که در 
صورت نهادینه کردن آن می توان بر بسیاری از آسیب های اجتماعی غلبه کرد. 

در یک دهه گذشته میزان آسیب های اجتماعی مانند طلاق و خشونت در جامعه 
در حال افزایش است. بسیاری از کارشناسان بر این باورند که شکل گیری چنین 
آسیب هایی نتیجه کمرنگ شدن فرهنگ عذرخواهی و نپذیرفتن خطای خود است. 
عذرخواهی در حالی در جامعه ما روندی فرسایشی به خود گرفته که پذیرش خطا 
و عذرخواهی کردن یکی از مهمترین توصیه های دین اسلام و بزرگان دینی است. 
عذر خواهی در آیات قرآن و روایات، نقش پررنگی دارد و بارها به مسلمانان تاکید 

شده است که در صورت بروز رفتار نادرست، معذرت خواهی شود.
در همین راستا در قرآن کریم ۸۷ بار از توبه و معذرت خواهی سخن به میان آمده 
است. حال با این شرایط و در حالی که سطح آگاهی و تحصیلات در جامعه روندی 
افزایشی دارد، این پرسش به وجود می آید، چرا فرهنگ عذرخواهی به عنوان کنشی 

پیشگیرانه روندی فرسایشی در پیش گرفته است؟ 
برای پاسخ به این سوال با »عالیه شکربیکی« جامعه شناس و » حامد محبی« 

مشاور خانواده گفت وگویی انجام داده ایم که در ادامه می خوانیئ است. 
شکربیگی:معیشت در نهادینه شدن عذرخواهی تاثیر دارد

نخستین علت کمرنگ شده فرهنگ عذرخواهی شکاف طبقاتی و مساله اقتصاد 
است که ۷۰ درصد از مردم با آن دست به گریبانند و مجبورند حداقل دو شغل را 

انتخاب کنند. 

تلاش برای کسب درآمد بالا و تامین نیازهای زیستی و اجتماعی در ادامه به 
خستگی روحی و جسمی شهروندان منتهی شده و در نهایت این خستگی در نوع 

کنش آنان با دیگر شهروندان تاثیر گذار است. 
براساس جدول نیازهای مازلو تامین نیازهای زیستی این افراد اولویت پیدا می کند 
و تمام تلاش وی برای تامین این نیازها است.در این شرایط فرد عذرخواهی و نهادینه 

کردن آن را در اولویت های چندم زندگی قرار می دهد. 
حال زمانی فرد برای فراهم کردن یک وعده غذا با مشکل مواجه است چگونه می 

تواند شیوه برخورد و رفتارش با شهروندان مثبت باشد؟ 
مساله دیگر در این زمینه اعتماد عمومی بین مردم و مسئولان است. این اعتماد 
در گذر زمان دچار فرسایش شده است. وقتی مردم اعتماد تعمیم یافته نداشته باشند 

به درون خود پناه برده به یقین فرسایش فرهنگ عذرخواهی ایجاد خواهد شد. 
یکی از لازمه های جامعه تغییر زبان رفتاری شهروندان است؛ در شرایط کنونی 
زبان خشونت در جامعه ایرانی بیش از هر دوره دیگری رواج پیدا کرده و این زبان هم 

در سطح کلان و هم در سطح خرد و میانه به کار گرفته می شود.
تا زمانی که زبان خشونت وجود داشته باشد زبان شهروندی و عذرخواهی رواج 
پیدا نخواهد کرد. نهادینه کردن فرهنگ عذرخواهی نیازمند یک روان سالم و آرام 

است که پذیرای برنامه های نهادینه کردن فرهنگ عذرخواهی باشد. 
برای نهادینه کردن فرهنگ عذرخواهی در جامعه نباید برنامه تنها برای مردم 
عادی باشد بلکه در این زمینه تمامی شهروندان و مسوولان باید فرهنگ عذرخواهی 

را پذیرا باشند. 
در کنار این کار تامین رفاه حداقلی برای ۷۰ درصد مردم نیز در دستور کار قرار 
گیرد. اگر رفاه حداقلی تامین شود به یقین مردم به بیرون از خود هم نگاه خواهند 
کرد. رفاه موجب می شود شادی و نشاط اجتماعی در جامعه گسترده شود. اگر این 

مهم تحقق یابد شیوه تعامل مردم با هم نیز تغییر پیدا خواهد کرد.
 محبی: فرهنگ عذرخواهی ریشه در مدرسه دارد

شهروندان ما در چند سال گذشته با پدیده خوددانایی یا علامه فرض کردن خود 
روبرو بوده که این وضعیت ناشی از مطالعه سطحی و مطالبی است که در کانال های 
تلگرامی منتشر می شود. علامه فرض کردن خود زمانی به وجود می آید که کمتر 
خواندن و احساس بیشتر دانستن ملکه ذهن افراد می شود و در نتیجه این حس، 
فرد به سمتی می رود که کاستی های خود را ندیده و در مشاجره و دعواها حق به 

جانب قضاوت می کند.
یکی دیگر از دلایل کم رنگ شدن فرهنگ عذرخواهی در جامعه پایین آمدن 
سطح اعتماد به نفس است. سطح پایین اعتماد به نفس موجب می شود که فرد 
درگیر فکر می کند با عذرخواهی کردن رقابت را باخته است. اما نباید فراموش کرد 
که در یک مشاجره یا دعوا همانگونه که طرف مقابل مقصر است ما نیز بی تقصیر 

نیستیم. 
حق به جانب بودن در حال حاضر در بین شهروندان به صورت یک فرهنگ غلط 
در آمده است و نهادهای آموزشی ما نیز هیچ تلاشی برای برطرف کردن آن انجام 

نمی دهند. 
سطح پایین فرهنگ سازی در جامعه برای کنش های اجتماعی یکی از دلایل 
کمرنگ شدن فرهنگ عذرخواهی در کشور است. در مدارس کشور آموزش خشک 
و یادگیری محفوظات در دستور کار قرار می گیرد و کمتر به جنبه پرورش توجه 

می شود؛ دانش آموز در چنین فضایی با روحیه خشک و خشن بار خواهد آمد.
برای نهادینه کردن فرهنگ عذرخواهی نهاد آموزش و پرورش می تواند نقش 
تعیین کننده ای داشته باشد. البته در این مسیر مدارس به تنهایی نمی تواند در 
زمینه فرهنگ سازی عذرخواهی کردن فعال بوده بلکه خانواده ها باید در این زمینه 
کمک کار مدارس باشد تا بتوان زمینه فراگیر شدن این شیوه از برخورد در جامعه 

فراهم شود. 
در سطح کلان جامعه نیز فرهنگ عذرخواهی باید در زمره مهارت های زندگی 
قرار می گیرد که برای آموختن آن افزون بر بستر جامعه ما باید راهکارهای متفاوتی 
ارائه کنیم. یکی از این راهکارها، دوره های آموزشی است که در پایان آن باید به افراد 

شرکت کننده گواهینامه داده شود. 
براساس آنچه گفته شد فرهنگ عذرخواهی در شرایطی کنونی جامعه حلقه ای 
گمشده از پازل برخوردهای اجتماعی است که در صورت نهادینه کردن آن می توان 

بر بسیاری از آسیب های اجتماعی غلبه کرد. 
در این زمینه نهادهایی مانند آموزش و پرورش و رسانه به خصوص رسانه ملی، باید 
در این زمینه فرهنگ سازی کنند تا معذرت خواهی به عنوان یک ارزش در جامعه 

مطرح شود و مردم و مسوولان به دنبال فرار از آن نباشند.

عذرخواهی گمشده ای در پازل رفتار اجتماعی 

چیزی که خیلی اهمیت دارد این است که همسرتان بفهمد که ارزش زیادی برای او و 
رابطه تان قائل هستید 

در زندگی روزمره مسائل و مشکلاتی پیش روی انسان قرا می گیرد که ناخواسته منجر 
به درگیری لفظی و اختلاف زناشویی می شود. برخی از زوج ها بدلیل درگیرهای متعدد 
شغلی و صرف زمان زیاد در محیط های کار انرژی کمتری در منزل داشته و درهنگام بروز 

کوچکترین  بحثی، باعث بگو مگوهای متعدی در خانه می شوند.
بحث های بی نتیجه ای که چرخه مکالمات منفی دارد. حال باید در نظر بگیریم که 
چطور و چگونه بحران های پیش روی را مدیریت کنیم. برخی در این بحث های سکوت 
کرده و وضع را بدتر می کنند و برخی حق را به خود می دهند و برخی بدلیل عدم مدیرت 

مشاجرات خود را به بحران تبدیل می کنند.
حال سوالی که پیش می آید این است که چطور و با چه روش های مدیریت کنیم؟ که 
نا خواسته محیط گرم زندگیمان را به میدان جنگ مبدل نشود. خوشبختانه با ایجاد بعضی 
اصلاحات در روش گفت و گو و ارتباط مان می توانیم از بروز این سوءتفاهم ها جلوگیری 

کرده و یا در صورت بروز آنها را حل و فصل کنیم.  
1. از ته قلب گوش کنید

گوش دادن به حرف ها و نظرات همسرتان رمز موفقیت در روابط است. این کار باعث 
می شود درحل مشکلات تان پیشرفت کنید. همان طور که گوش دادن به کسی که با شما 
مخالفت می کند یا از شما انتقاد می کند سخت است، گوش دادن به نارضایتی های یک 

فرد هم کار سختی است اما می تواند کمک تان کند بفهمید مشکل کجاست و راه حلی 
برای آن پیدا کنید.  

2. حق را به خودتان ندهید
بیشتر زوج ها به جای اینکه درک کنند آن موقعیت چطور بر همسرشان تاثیر گذاشته 
است، به فکر ثابت کردن خودشان هستند. نتیجه این کار چیزی جز این نخواهد بود که 
هر دو طرف آسیب ببینند و ناراحت شوند، به جای اینکه سعی کنید به طرفتان بفهمانید 
که حق با شما بوده است، سعی کنید به حرف های همسرتان بیشتر گوش دهید. چیزی 
که خیلی اهمیت دارد این است که همسرتان بفهمد که ارزش زیادی برای او و رابطه تان 

قائل هستید.  
3. بر احساسات تمرکز کنید

زوج ها معمولاً طی مشاجرات بر افکارشان متمرکز می شوند و احساسات خود را نادیده 
می گیرند. قبل از اینکه شروع به مشاجره کنید، مکث کرده، نفسی عمیق بکشید و ببینید 

چه حسی دارید.
بعد احساساتتان را با همسرتان در میان بگذارید. اما یادتان باشد که احساساتی مثل »من 
ناراحتم« یا »احساس ناامیدی می کنم« متفاوت با افکاری مثل »من احساس می کنم به 

من بی توجه هستی« هستند.  
4. وقتی دچار مشاجره می شوید، کمی وقفه ایجاد کنید

وقتی اوضاع خارج از کنترل می شود، بهتر است با توافق همدیگر وقفه ای در مشاجره 

ایجاد کرده و سعی کنید زمانی را به تنهایی بگذرانید تا کمی آرام تر شوید. به عنوان مثال، 
می توانید به پیاده روی بروید یا تمرین تنفس کنید. رمز کار این است که کاری انجام دهید 
که عصبانیت تان را فروکش دهد نه اینکه عصبانی تر شوید. وقتی هر دو آرام تر شدید، به 

احساسات همدیگر گوش دهید و سعی کنید به کمک هم مشکلاتتان را حل کنید.
5. همسرتان را دوستتان بدانید

یادتان باشد که همسر شما بدخواه شما نیست. شما و همسرتان هر دو در یک تیم هستید. 
فقط همین تغییر دیدگاه به شما کمک می کند هم دیگر را بهتر درک کرده و برای رسیدن 

به یک راه حل مشترک برای مشکلاتتان تلاش کنید.
6. درمورد روابط تحقیق کنید

اگر دوست دارید اطلاعات بیشتری درمورد روش های ارتقای رابطه تان پیدا کنید؛ کتاب 
های مختلفی که درمورد ازدواج و زناشویی وجود دارد را مطالعه کنید.

7. نزد مشاور بروید
رفتن نزد مشاوره های ازدواج فواید بسیار زیادی دارد و به شما کمک خواهد کرد الگوی 

ارتباطتان را از نو بسازید و راه های سالمی برای ارتباط پیدا کنید.
وقتی دو نفر با شخصیت های مختلف و از خانواده های مختلف به هم می رسند، بروز 
اختلاف غیرقابل اجتناب است. اما زوج های سالم قادرند به طور سازنده ای این اختلافات 
را پشت سر بگذارند. یادتان باشد شما و همسرتان در یک تیم هستید نه در مقابل هم. 
احساساتتان را بشناسید و با آرامش ابراز کنید و صادقانه به حرف های همسرتان گوش کنید.

وقتی زوج ها اسیر چرخه منفی مکالمه می شوند 

 

اقدامات  نظارت،  اشرافیت،  انتظامی،  نیروی  فرمانده  جانشین 
پیشگیرانه و وجود قوانین شفاف و روشن را از مولفه های اثرگذار در 
مبارزه با جرایم اقتصادی دانست و گفت: لازم است اختیارات پلیس 

در فرایند مبارزه با جرایم اقتصادی افزایش یابد. 
سردار اسکندر مومنی روز سه شنبه در نشست تخصصی مدیران 
و روسای ادارات مبارزه با جرایم اقتصادی پلیس آگاهی استان های 
سراسر کشور با بیان اینکه شاخص ها بیانگر حرکت پلیس در مسیر 
رشد و پیشرفت است، افزود: شاخص ها بیانگر افزایش تلاش های 
پلیس در مبارزه با جرایم اقتصادی است و این مهم جای سپاس و 

قدردانی دارد.
وی ادامه داد: یکی از ملاک های مشروعیت هر نظام اجرایی، 
کارآمدی است و سلامت اقتصادی از مهمترین مولفه های کارآمدی 
اقتصادی  به سلامت  باشد چرا که مردم  نظام و دولتی می  هر 

حساس هستند.
جانشین فرمانده ناجا خطاب به مدیران و روسای ادارت مبارزه با 
جرایم اقتصادی پلیس آگاهی، افزود: نقش موثری در مبارزه با جرایم 
اقتصادی و توسعه سلامت اقتصادی دارید، باید در جریان این مبارزه 

هوشیار، دقیق و پیگیر بود.
سردار مومنی با اشاره به نقش اقدامات پیشگیرانه در مبارزه با 
جرایم اقتصادی افزود: بین وقوع، پیشگیری و کشف جرم رابطه 
وجود دارد، در پیگیری ها نباید صرفا به یک موضوع معطوف شویم 
و در حین پی جویی ها باید اقدامات پیش گیرانه و پیش دستانه را 

مورد توجه قرار داد.
وی تاکید کرد: اشرافیت، نظارت و اقدامات پیشگیرانه اصل مهم و 
غیرقابل انکار در مبارزه با جرایم اقتصادی است، در عین حال وجود 
قوانین شفاف و روشن نیز در این فرایند مبارزه، موثر است بطوریکه 

قوانین نباید در کوتاه مدت دستخوش تغییر شود.
پرونده  پیگیری  روند  باید در  سردار مومنی، خاطرنشان کرد: 
ها، منافذ، روزنه ها، رانت اطلاعاتی و زمینه سازی سودهای بالا و 

اختلاس احصاء و به مراجع تصمیم ساز ارجاع شود. 
این مقام عالی انتظامی خطاب به مدیران ادارات مبارزه با جرایم 
و  حقوقی  قوانین  به  باید  گفت:  کشور  آگاهی  پلیس  اقتصادی 
اقتصادی آشنا باشید چرا که تسلط به این موارد در تداوم موفقیت 
های پلیس نقش آفرین است در عین حال لازم است اختیارات 
پلیس در فرایند مبارزه با جرایم اقتصادی افزایش یابد. قطعا افزایش 
این اختیارات به کاهش جرایم، اصلاح فرایندها و ... منتج می شود.

وی تاکید کرد: شاخص ها بیانگر حرکت ناجا در مسیر رشد و 
پیشرفت است؛ در یک نگاه کلی باید گفت میزان کشفیات پلیس 
در حوزه های مختلف اعم از مواد مخدر و قاچاق در حال افزایش 
است باید تلاش هایمان را مضاعف کنیم تا این روند، شتاب بیشتری 

بگیرد.
وی افزود: موضوع مبارزه با جرایم اقتصادی و قاچاق از تاکیدات 
مقام معظم رهبری و اولویت های نیروی انتظامی است بنابراین باید 

تمام همت و توانمان را در این مسیر معطوف کنیم. 

رییس مرکز اطلاعات و کنترل ترافیک پلیس راهور نیروی 
انتظامی گفت: حدود ۳۲ درصد تصادفات برون شهری آبان ماه 
امسال در اثر بی توجهی رانندگان به جلو در جاده ها رخ داده 

است. 
سرهنگ نادر رحمانی روز سه شنبه افزود: همچنین طی 
آبان ماه سال ۹۶، ۲۰ درصد تصادفات جاده ها بر اثر تخطی از 
سرعت مطمئنه رخ داده است. وی ادامه داد:طبق این آمار، پس 
از این عوامل، انحراف به چپ ۱۵ درصد، رعایت نکردن حق تقدم 
۱۳درصد و خستگی و خواب آلودگی ۵ درصد در رتبه های 

بعدی عوامل رخداد تصادفات برون شهری بوده اند.
به گفته وی، در بین تخلف ها، حرکت در خلاف جهت، نقص 
فنی، رعایت نکردن فاصله طولی و ناتوانی در کنترل وسیله به 
یک میزان در شکل گیری تصادفات برون شهری نقش داشته اند 

که کمترین سهم) نزدیک به یک درصد( بوده است.
رییس مرکز اطلاعات و کنترل ترافیک پلیس راهور نیروی 
انتظامی اعلام کرد: سواری و موتورسیکلت ها در طول آبان ماه 
امسال، بیشترین نقش را در بروز تصادفات برون شهری داشته 
اند. سرهنگ رحمانی افزود: سواری ها نزدیک به ۵۹ درصد 
حوادث معابر برون شهری را رقم زده اند.همچنین طی آبان ماه 
سال ۹۶، موتورسیکلت ها در نزدیک به ۱۹ درصد کل تصادفات 

برون شهری نقش داشته اند.
با  سرهنگ رحمانی اضافه کرد: مسافربری های عمومی، 
سهم نزدیک به یک درصد، کمترین نقش را در تصادفات برون 
شهری آبان ماه داشته اند. این در حالی است که وانت ها سهم 
۱۲ درصدی و کامیون ها سهم ۹درصدی تصادفات را به خود 

اختصاص داده اند

جانشین فرمانده ناجا:

اختیارات پلیس در مبارزه با جرایم اقتصادی افزایش یابد 
رییس مرکز اطلاعات و کنترل ترافیک پلیس راهور اعلام کرد 

بی توجهی به جلو عامل 32 درصد تصادفات برون شهری 

سخنگوی سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری تهران 
از آتش سوزی گسترده در یک انبار چوب در محدوده بزرگراه 
آزادگان خبر داد.   سیدجلال ملکی از آتش سوزی در یک انبار 
چوب خبر داد و گفت: حریق در این انبار که حدود ۱۰ هزار متر 
وسعت داشت و در خیابان غفاری در بزرگراه آزادگان بود، ساعت 
۲۱ دقیقه بامداد دیروز به سامانه ۱۲۵ اطلاع داده شد. سخنگوی 
سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری تهران با بیان اینکه 
آتش سوزی خارج از حریم محدوده شهرداری و آتش نشانی تهران 
رخ داد، گفت: این منطقه مربوط به چهاردانگه بود اما چهار ایستگاه 

آتش نشانی و به همراه چندین دستگاه تانکر آب و تجهیزات به 
عنوان نیروی کمکی به محل اعزام شد. ملکی با اشاره به اینکه حجم 
بسیار زیاد آتش گفت: حدود ۲ هزار متر از این انبار که در آن چوب، 
تخته، الوار و پالت به صورت ناایمن روی هم نگهداری می شد، دچار 
حریق شد و آتش کاملا شعله ور بود و در حال سرایت به بخش های 
دیگر و همین طور انبارهای مجاور بود. وی همچنین اضافه کرد: یک 
دستگاه نیسان و ۲ کانکس اسقاطی نیز در این انبار وجود داشت که 
کانکس ها کاملا شعله ور بودند و آتش به نیسان هم سرایت کرده بود 

و این خودرو در آستانه شعله ور شدن کامل بود. 

از  قم  استان   آگاهی  پلیس  رئیس 
اعتراف  و  خودرو  سارق   ۲ دستگیری 
فقره سرقت خودروهای  به ۱۸  متهمان 
مدل پایین پراید در قم خبر داد.  سرهنگ 

احمد کرمی  اظهار داشت: در پی وقوع 
سرقت خودروهای مدل پایین پراید در شهر 
مقدس قم، شناسایی و دستگیری سارق  یا 
انتظامی  مأموران  کار  دستور  در  سارقان 

آگاهی  پلیس  رئیس  گرفت.  قرار  استان 
استان ادامه داد: سرانجام مأموران کلانتری 
۱4 قم، ۲ متهم را در این زمینه شناسایی و 
دستگیر کردند. وی گفت: با انتقال این افراد 
به پلیس آگاهی تحقیقات تخصصی آغاز 
شد که نهایتاً متهمان به ۱۸فقره سرقت 

خودرو پراید اعتراف کردند.
 سرهنگ کرمی با بیان این که کلیه مال 
اند،  پرونده شناسایی شده  این  باختگان 
افزود: متهمان برای تامین مخارج اعتیاد، 
به  را  و قطعات شان  را سرقت  خودروها 
فروش می رساندند که نهایتاً تحویل مرجع 
قضائی استان شدند. رئیس پلیس آگاهی 
از دارندگان وسایل  استان قم در خاتمه 
نقلیه خواست، خودروشان را به لوازم ایمنی 
نظیر دزدگیر، سوئیچ مخفی، قفل فرمان، 
قفل پدال و سایر وسایل تأخیری و بازدارنده 

مجهز کنند.

سخنگوی سازمان آتش نشانی  تهران اعلام کرد؛

آتش سوزی گسترده انبار چوب در چهاردانگه

رئیس پلیس آگاهی استان  قم  خبرداد

دستگیری سارقان ۱8 خودروی پراید در قم 

رئیس پلیس مبارزه با مواد مخدر استان از کشف ۱۰۰ کیلوگرم مواد مخدر از 
نوع حشیش در قم خبر داد.  سرهنگ غلام عباس بلفکه  در پیگیری اطلاعاتی 
پلیس مبارزه با مواد مخدر استان قم مشخص شد فردی قصد دارد با یک دستگاه 
کامیونت در پوشش بار مرکبات محوله مواد مخدر را از یکی از استان های جنوبی 
با عبور حوزه استحفاظی استان قم به تهران منتقل کند، بنابراین موضوع در دستور 
کار مأموران این پلیس قرار گرفت. وی گفت: در ادامه ضمن هماهنگی قضائی تعداد 
سه اکیپ عملیاتی به محورهای مواصلاتی استان اعزام و سرانجام با کنترل تردد 
خودروهای عبوری کامیونت را شناسایی و متوقف کردند. رئیس پلیس مبارزه با مواد 
مخدر استان قم افزود:سپس با انتقال خودرو به پلیس مبارزه با مواد مخدر استان 
طی بازرسی های صورت گرفته از ۱۰ کارتن مرکبات، ۱۰۰ کیلوگرم حشیش در 
قالب ۱۰۰ بسته کشف و راننده و سرنشین خودرو دستگیر شدند. سرهنگ بلفکه 
گفت:متهمان نهایتاً به انضمام پرونده متشکله برای انجام مراحل قانونی تحویل 

مرجع قضائی استان شدند.

رییس پلیس فتا استان یزد با بیان این که متاسفانه عدم رعایت موارد ایمنی ساده در فضای 
مجازی باعث می شود تا از خط وای فای اینترنتی کاربران برای ارتکاب جرم استفاده شود، گفت: 

هکر بیش از سه هزار سایت با استفاده وای فای دیگران در یزد شناسایی و دستگیر شد.
سرهنگ »مرتضی ابوطالبی« با اشاره به ضرورت ارتقای سطح آگاهی استفاده از فضای مجازی،  
اظهار کرد: کارشناسان پلیس فتای استان یزد در پی رصد و پایش فضای مجازی، فردی را که با 
سوء استفاده و هک وای فای دیگران اقدام به هک نمودن سایت های داخلی و خارجی می کرد 
شناسایی و ردیابی کردند. وی افزود: پس از بررسی های لازم، هویت فرد مذکور با نام مسعود ف 
مشخص شد و بعد از آن با هماهنگی مقام قضایی وی به پلیس فتا احضار و در بازجویی اولیه و 
اظهاراتش مشخص گردید که وای فای منزلش هک شده است. رییس پلیس فتای یزد گفت: با 
اقدامات فنی، متهم اصلی شناسایی و با دستور قاضی پرونده دستگیر و با ادله مکشوفه به پلیس فتا 
ارجاع داده شد که در مرحله نخست وی منکر هک وای فای و سایت ها شد که با رؤیت مستندات 
اخذ شده توسط کارشناسان فتا از لپ تاپش، به اعمال مجرمانه خود اعتراف نموده و انگیزه اش را 
کسب درآمد و سرگرمی اعلام کرد . ابوطالبی تصریح کرد: متهم ۲۰ ساله به هک بیش از سه هزار 

سایت در طول سه سال با سوءاستفاده از وای فای های فامیل و همسایگان خود اعتراف کرد و اقرار 
نمود که پس از هک سایت های داخلی و خارجی جهت اخاذی به مالک سایت ها پیام داده و از 
آنها پول دریافت نموده که از هر کدام از سایت های خارجی حدود ۱۰۰ دلار پول دریافت کرده 
است . این مقام مسئول از کاربران خواست تا در مورد امنیت وای فای به نکاتی همچون استفاده 
از یک پسوورد WPA قوی و امن )ترکیبی از اعداد و حروف و علامت( و نیز همچنین استفاده از 
یک نام مستعار توجه داشته باشند و نیز مدیران وب سایت ها نیز توجه داشته باشند . سرهنگ 
ابوطالبی همچنین در هشدار به مدیران و دارندگان سایت ها گفت: در روند بررسی پرونده مشخص 
شد، سایت های که از سوی این هکر مورد حمله قرار گرفته است، سایت هایی است که از رمز 
عبور ساده برخوردار بوده و یا سایت هایی که رمز عبور اولیه آنها تغییر نکرده است و به قولی رمز 
عبور پیش فرض که چند عدد ساده با نام کاربری ادمین بوده است مورد حمله قرار گرفته است 
. وی تاکید کرد: لذا تمامی مدیران وب سایت ها پس از طراحی و راه اندازی وب سایت مورد نظر 
رمزهای ورودی آن را تغییر داده و ترکیبی از حروف اعداد و علائم استفاده کنند که به این راحتی 
قابل حدس زدن نباشد، تا کاربران دچار چنین مشکلاتی نشوند . سرهنگ ابوطالبی همچنین در 
هشدار به استفاده کنندگان از اینترنت وای فای گفت: تامین امنیت اینترنت وای فای در گام اول 
بر عهده خود دارنده اینترنتی می باشد که باید با انتخاب نام کاربری و رمز مناسب مانع از دسترسی 
غیر مجاز به آن شوند. ضمن آن که تغییر دوره ای رمز عبور در اینترنت وای فای نیز ضرورت دارد .

رئیس پلیس مبارزه با مواد مخدر استان قم خبرداد

کشف ۱00 کیلوگرم حشیش در قم
رییس پلیس فتا استان یزد خبرداد

 دستگیری هکر 3000 سایت در یزد






